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Szép Karácsonyt!

Tóth Lajos
polgármester

Közhely. Ismét elrepült egy esztendő, már volt a mikulás, jön a Jézuska! Emlékszem gyermekkoromra, 
amikor édesanyám készült a karácsonyra. Először gondot okozott, milyen ajándékkal lepjen meg, majd 
ha kitalálta, honnan szerezze be? Persze a húgom és én mindebből semmit nem tudtunk, de ha hoz-
záteszem ez a hatvanas években volt, aki akkor élt már tudja miről beszélek, aki nem talán már halott 
róla. Egy biztos: nem volt szupermarket, nem volt árutenger és nem volt pénz. Bizony még annyi sem mint 
most. (Most is de sokat elmondjuk: nincs pénz! Nem vigasztalásképpen: gondoljunk vissza az 50 
– 60-as évekre, akkor tényleg nem volt!) Persze sokszor egy jó ötlet, egy kedves fabábu, egy meleg 
zokni, ne adj isten egy új bakancs már óriási örömet tudott szerezni. Emlékszem a szenteste délutánján 
édesanyám valami ürüggyel átküldött a tőlünk három házzal odébb lévő szomszédba, ahol nem volt kis-
gyermek. Velük meg volt beszélve: legalább egy-másfél óráig tartsanak ott minket. Nem igazán értettük, 
miért is kell abban a szomszédban tölteni időt, ahová nem jártunk évközben játszani. A nehezen eltelő 
egy-másfél órát követően édesapám jött értünk: mehetünk haza. Otthon az előszobába lépve láttuk: 
megjött a Jézuska! Csodálkozásunkból felocsúdva rögtön nekiláttunk a csomagot bontani, szaloncukrot, 
(sok esetben égetett cukrot) majszolni. Majd jött a vacsora, játék vagy próba az ajándékkal. Ekkor a 
szülők is leültek közénk játszani, beszélgetni. Úgy emlékszem: ez nagyon jó volt, felejthetetlen. 

Azt kívánom, hogy a mi gyermekeinknek, unokáinknak is varázsoljunk olyan karácsony estét,                                                        
amire ötven évesen is úgy emlékszik: felejthetetlen szent este volt!

Szeretetteljes, bensőséges karácsonyt kívánok Tisztelt Olvasó! 
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November 21-én Önkormányzati Szakmai Napot tar-
tott az OTP Bank Szolnokon, a Megyeháza Dísztermében, 
melyen Rákóczifalva polgármestere, jegyzője is részt vett. 
Tájékoztatást kaptak az OTP önkormányzatoknak nyújtott 
szolgáltatásairól, a költségvetési kondíciókról, EU pályázati 
lehetőségekről és egyéb aktuális, pénzügyi kérdésekről. 

*
November 22-én Rákóczifalván, Tóth Lajos elnökletével 
tartotta a Szolnoki Kistérség Többcélú Társulás a Kistérségi 
Koordinációs Értekezletet. Megtárgyalt témák:

•Szolnoki kistérség területfejlesztési koncepciója, straté-
giai és operatív programja

•Szolnoki kistérség intelligens fejlesztési stratégiája
•Szolnoki kistérség integrált területfejlesztési, vidékfej-

lesztési és környezetgazdálkodási programja
*

Az Idősek Bentlakásos Otthonában tartotta november 24-
én konzorciumi ülését az Oktatási és Továbbképzési Alapít-
vány. Az Egyesített Szociális Intézmény mint konzorciumi 
partner vesz részt a szociális gondozók és ápolók foglalkoz-
tatásában. A megbeszélésen a projekt vezetője, Paksi Éva 
asszony és a projektben résztvevő termelésirányító, Polyákné 
Agócs Ilona igazgató asszony beszámolt a programról, a 
képzésről, illetve megvitatták észrevételeiket a projekttel 
kapcsolatban.

*
A Leader+ programmal kapcsolatban tartottak november 

29-én megbeszélést a polgármesteri hivatalban. Az egyez-
tetésen megjelent a projektben résztvevő négy település, 
Tiszapüspöki, Szajol, Kengyel, valamint Rákóczifalva pol-
gármestere. Az akciócsoport – a Közép-Tiszai Turizmus-
fejlesztési projekttel – bejutott a 2. fordulóba.  A következő 
megbeszélésre december 2-án kerül sor, a több mint 300 ol-
dalas pályázati dokumentáció benyújtási határideje decem-
ber 24.

Ugyancsak november 29-én délelőtt tanácskozott 
Rákóczifalván nyolc település polgármestere a hulladékszál-
lítással kapcsolatban. Abony, Jászkarajenő, Tiszavárkony, 
Köröstetétlen, Vezseny, Tiszajenő, Tószeg, valamint 
Rákóczifalva polgármestere közleményben rögzítették, hogy 
kezdeményezik a Remondis Szolnok Rt-vel kötött szolgál-

tatási, illetve a konzorciumi szerződés és a szemétszállítási 
díjak felülvizsgálatát. A Kétpói lerakó engedélyezési eljárá-
sa során feltárt hiányosságok kapcsán a települések vezetői 
a következőkre keresik a választ:

-Valóban nem az eredeti terveknek megfelelően épült a 
hulladéklerakó?

-Kötelezhetők-e a pályázati pénz visszafizetésére és az
esetleges helyrehozatali költségek átvállalására a konzorci-
um tagjai?

-Miért nem ismerhetik a települések a mai napig a megszü-
letett szakértői véleményeket a témában?

-Mekkora összegről van szó?
-Ki a felelős?

*
Ezen a napon 17 órai kezdettel Civil Fórumot tartottak 

a Polgármesteri Hivatal házasságkötő termében, melyre 
meghívást kaptak Rákóczifalva civil- és párt szervezeteinek 
képviselői. Tóth Lajos polgármester úr a civilszervezetek-
nek biztosított, 2005. évi pályázati és természetben nyújtott 
támogatások mértékéről tájékoztatta a résztvevőket. Ismer-
tette az önkormányzat 2006. évi költségvetési koncepcióját, 
illetve a pályázati támogatás tervezett összegét. Megköszönte a 
civilszervezetek ez évi tevékenységét és felhívta a figyelmet
az év végi beszámoló elkészítésére a képviselő-testület felé. 
Kérte a civilszervezetektől – a jövőre nézve is – a minél 
hatékonyabb együttműködést.

*
A Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása – az érintett 

települések jegyzőinek részvételével –  munkamegbeszé-
lést tartott a Szociális és Gyermekjóléti Alapszolgáltatási 
Központjának működési engedélyezési eljárása és a feladat 
átadáshoz szükséges lépésekkel kapcsolatban. 

*
A Vásárhelyi Terv Továbbfejlesztése keretén belül kerül 

megvalósításra az ún. Bivalytói töltésáthelyezés. A munka-
területet december 1-jén Persányi Miklós környezetvédelmi 
és vízügyi miniszter úr adta át ünnepélyes keretek között a 
kivitelezést elnyerő KÖTIVIÉP’B Kft-nek. 

Erőgépen a miniszter
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2006. január 1-jétől több ponton módosul a gyermekek 
védelméről és a gyámügyi igazgatásról szóló 1997. évi 
XXXI. Törvény, mely miatt a helyi önkormányzati ren-
delet felülvizsgálata volt szükséges. A képviselő-testület 
hatályon kívül helyezte az eddigi – a gyermekek anyagi 
támogatásáról szóló – rendeletet, és újat alkotott. 

*
A szociális igazgatásról és a szociális ellátásokról szó-

ló 1993. évi III. törvény szintén jelentősen módosul jövő 
évtől. A legfontosabb változás, hogy a rendszeres szoci-
ális segély, az időskorúak járadéka, valamint a normatív 
alapon járó ápolási díj ügyében az eljárás ezt követően a 
jegyző hatáskörébe kerül. A sok változásra tekintettel a 
testület új rendeletet alkotott a pénzben és természetben 
nyújtott szociális ellátásokról, az előzőt hatályon kívül 
helyezte.

*
Módosították a 2005. évi költségvetésről szóló rende-

letet is, mivel az önkormányzatnak többletbevételei ke-
letkeztek földértékesítésből a Vásárhelyi terv keretében. 

*
A képviselő-testület elfogadta 2006. évi víz- és csator-

na-szolgáltatási díj megállapítására vonatkozó rendeletet, 
mely szerint az ivóvíz legmagasabb ára 214 Ft/köbméter, 
a szennyvízelvezetés, szennyvíztisztítás és kezelés ára 
vízterhelési díjjal együtt 134,6 Ft/köbméter. Ez a 2005. 
évi árhoz képest 4,5%-os emelést jelent. A Víz- és Csa-
tornaművek Koncessziós Rt. az ár kialakításánál figye-
lembe vette az infláció, az energiaáremelés és a munka-
béremelés mértékét. 

*
A képviselő-testület új rendeletet alkotott – a korábbi 

hatályon kívül helyezésével egyidejűleg – a temetőkről 
és a temetkezésről. A fontosabb módosítások: az önkor-
mányzat rögzíti, hogy a temető üzemeltetéséről kegyeleti 
közszolgáltatás útján gondoskodik. A temetőben sírjel 
(pl. kolombárium, kőkereszt) létesítése az üzemeltető en-
gedélyével történhet. Ezzel megakadályozható a baleset-
veszélyes síremlék állítása. Ezzel összhangban nagyobb 
hangsúlyt kap a balesetveszélyes síremlék esetén köve-
tendő eljárás szabályozása is. 

*
A testület elfogadta a bizottságok 2005. évi tevékeny-

ségéről szóló beszámolót, valamint a Szolnoki Kistérség 
Többcélú Társulása Társulási Tanácsa munkájáról szóló 
előterjesztést.

*
Elfogadták a Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása 

és a Szolnok Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivata-
la között a belső ellenőrzési feladatellátásra vonatkozó 
megállapodást, valamint a pedagógiai szakszolgálati fel-
adatellátásra megkötendő megállapodás-tervezetet.

December 2-án 17 órai kezdettel közmeghallgatásra 
várta Rákóczifalva lakosait és minden érdeklődőt a nagy-
községi önkormányzat képviselő-testülete. Meghirdetett 
napirendi pontként  Rákóczifalva 2006-2013. szerepelt. 
Polgármester úr bemutatta a 2006-ban megvalósuló fej-
lesztési terveket, karbantartási munkálatokat, valamint 
Rákóczifalva 2007-2013. közötti fejlesztési koncepció-
ját. 
- Tisza-part turisztikai vonzerejének növelése,
- Rákóczifalva-Tiszavárkony révátkelés, kompátkelés 
beindítása,
- belterületi utak építése,
- járda építési program,
- Szolnok-Martfű kerékpárút építése,
- Idősek Bentlakásos Otthona bővítése,
- iskolai sportudvar kialakítása,
- sportöltöző tetőterének beépítése, tekepálya építése,
- autóbuszvárók építése,
- szakorvosi rendelők kialakítása,
- polgármesteri hivatal korszerűsítése,
- intézmények energiahatékonysági felújítása,
- belvízelvezető rendszer kiépítése,
- szolgáltatóház építése a Zrínyi út-Rákóczi út sarkán,
- szeméttelep rekultivációja,
- mezőgazdasági utak felújítása,
- temetőkert rendbetétele,
- katolikus plébánia épület néprajzi múzeummá alakítása,
- Rákóczifalva közösségi tereinek fejlesztése,
- piac korszerűsítése,
- óvoda és iskola korszerűsítése,
- Közösségi Ház fejlesztése,
- katolikus és református templom felújítása,
- Rákóczi Wellnes Centrum kialakítása.

A résztvevők betekintést nyerhettek a 2005. és 2006. 
évi költségvetési koncepcióba, illetve az állami norma-
tívák alakulásába az önkormányzati intézmények tekin-
tetében. 
A közmeghallgatáson lakossági észrevételek hangzottak 
el a belterületi utak állapotával kapcsolatban, valamint 
többen jelezték a szennyvízcsatorna hálózat működési 
problémáját. Polgármester úr a felmerült kérdésekkel 
kapcsolatban elmondta, hogy a belterületi utak építése 
elsődlegességet élvez a közeljövő fejlesztési koncepci-
ójában. A szennyvízcsatorna hálózatot érintő gondokat 
már többször jelezte a Polgármesteri Hivatal a Víz- és 
Csatornaművek Koncessziós Rt.-nek. A probléma min-
denképpen megoldást igényel. Nagyban segítene a bel-
vízelvezető rendszer kiépítése, melyet címzett állami tá-
mogatásból kíván megvalósítani az önkormányzat.

*
Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata Képviselő-

testülete december 8-án soros ülését tartotta. A napirendi 
pontokból:
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A képviselő-testület jóváhagyta a kétpói hulladéklerakó 
üzemeltetéséről szóló szerződés módosítását a Szolnoki Tér-
ségi Hulladékgazdálkodási Rendszer próbaüzemével kapcso-
latban.

*
 A testület tárgyalta a Remondis Kft. 2006. évre vonatkozó 

hulladékszállítási díjemelési javaslatát. A testület az áraján-
latot túl magasnak találta, nem fogadta el. Határoztak arról, 
hogy a díj kialakításáról még szükséges egyeztetni a szolgál-
tatóval. 

*
Döntöttek pályázat benyújtásáról állati hulladék gyűj-

tő-átrakó telep kialakítására Kétpón, ugyanis a korábbi 
dögkutakat, dögtereket 2005. december 31-ig be kell zárni. 
2006. január 1. után elföldelni csak 50 kg-nál nem nagyobb 
össztömegű állatot lehet. 

*
A képviselő-testület határozatot hozott arról, hogy 

Rákóczifalva nagyközség várossá nyilvánításának kezde-
ményezéséhez szükséges fejlesztések, intézkedések meg-
tételét támogatja. A belügyminiszternél várossá nyilvánítási 
kezdeményezés felterjesztése 2007. január 31-ig történjen 
meg. 

*
Módosították a közterületnév- és házszámtáblák elhelyezé-

sének, a házszámozás rendjének szabályozásáról szóló határo-
zatot. Településünkön a meglévő házszámozás sok problémát 
vet fel, ugyanis számos utcában – a telekmegosztások miatt 
– ugyanaz a házszám többször ismétlődik. A testület döntött 
egységes közterületnév táblák elhelyezéséről a jövő év végé-
ig. 

*
Módosult az Egyesített Szociális Intézmény Szakmai Prog-

ramja és Alapító Okirata, mivel a tevékenységek között a 
helyettes szülői szolgáltatás is szerepel.

*
Döntést hoztak az intézmények – háziorvosi rendelő, általá-

nos iskola, bölcsőde, óvoda, védőnői szolgálat – energiataka-
rékossági korszerűsítésének végrehajtásáról, melyet pályázati 
támogatásból valósítana meg az önkormányzat.  

*
Az Ifjúsági, Családügyi, Szociális és Esélyegyenlőségi Mi-

nisztérium a Magyar Turisztikai Hivatallal közösen pályázatot 
hirdetett a belföldi, közösségi, szabadidős szálláshelyek fejlesz-
tésének támogatására, melyre az önkormányzat – Zánka Üdülő 
Udvar Gyermek- és ifjúsági tábor fejlesztése projekt elnevezés-
sel pályázatot kíván benyújtani. A beruházás férőhelybővítést és 
korszerűsítést valósít meg. 

*
A Sporttelepen lévő játszóteret használó gyermekek bizton-

ságának fokozása érdekében 30 km-es sebességkorlátozó táb-
lák elhelyezéséről döntöttek a Damjanich út – Tisza Antal út és 
a Damjanich út – Zrínyi Miklós út kereszteződésénél. 

A 2005. november 15-i testületi ülésen képviselő indít-
ványként hangzott el, hogy a 442. sz. út rákóczifalvi átkelési 
szakaszán, belterületen mindkét oldalon ún. bádogrend-
őr elhelyezése lenne célszerű, mivel településünkön áthaladó 
gépjárművezetők alig csökkentik a sebességet, ezáltal mind a 
gyalogosok, mind a kerékpárosok fokozott veszélynek vannak 
kitéve. A testület végül is nem bádogrendőr, hanem sebesség-
mérő és regisztráló készülék kihelyezéséről döntött az említett 
helyeken. 

*
Autóbuszvárók építéséről tárgyalt a testület, de nem szüle-

tet konszenzus a várók kivitelezésével kapcsolatban. A 442. sz. 
főút mellett összesen nyolc db megálló van, ebből kettő fedett. 
A Rákóczi út mentén a hat buszmegállóban csak egy váró van 
megépítve. 

*
Elfogadták Rákóczifalva Közbiztonságáért Alapítvány és a 

Rákóczifalváért Közalapítvány 2005. évi pénzügyi helyzetéről, 
illetve bevételeiről és kiadásairól szóló tájékoztatót. 

*
A Rákóczi Sportegyesület, a Rákóczifalva Kézilabda Klub 

és a Rákóczifalvi Diák- és Utánpótlás Sportkör tájékoztatta 
éves tevékenységéről a képviselő-testületet. 

*
A képviselő-testület elfogadta 2006. I. félévi munka-

tervét, melynek összeállításánál az önkormányzat részére 
jogszabályban előírt kötelező napirendi pontokra, továb-
bá a testület feladat- és hatáskörébe tartozó időszerű témákra 
kellett figyelemmel lenni. Az ülések várható időpontja: 2006.
február 09., április 27., június 14.

*
A December 2-i közmeghallgatáson több észrevétel érkezett 

a lakosság részéről a szennyvízcsatorna működésének problé-
májával kapcsolatban. A Víz- és Csatornaművek Koncessziós 
Rt-vel felvettük a kapcsolatot, jeleztük a gondokat, és egyeztető 
tárgyalást   javasoltunk.      A december 8-i képviselő-testületi 

Rákóczifalva Polgármesteri Hivatala tájékoztatja a 
tisztelt lakosokat, hogy a Nemzeti Kataszteri Program 
keretében 
Rákóczifalva külterületéről digitális ingatlan-

nyilvántartási térkép készült. 
Az eddig forgalomban lévő papírtérképeket átalakí-

tották számítógépen kezelhető formára. 
Az elkészült digitális térképet 2005. november 30-tól 

lépteti érvénybe a Szolnoki Körzeti Földhivatal. A digi-
tális nyilvántartási térképre való átállással az ügyfelek 
részére történő helyszínrajz szolgáltatásának díja nem 
változik. 

Polgámesteri Hivatal

TÁJÉKOZTATÁS

2005. December
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2006. évi segélykifizetési napok:

SEGÉLYKIFIZETÉS

  1. január 30-31.
  2. március 1-2.
  3. április 3-4.
  4. május 2-3.
  5. május 31-június 1.
  6. július 3-4.

  7. augusztus 1-2.
  8. augusztus 30-31.
  9. október 2-3.
10. október 30-31.
11. november 29-30.
12. december 27-28.

Felhívjuk szíves figyelmüket, hogy a 2005.decem-
ber havi rendszeres pénzbeli ellátások kifizetése kizá-
rólag december 27-én 12-16 óráig és 28-án 8.30-12 
óráig történik!

Polgámesteri Hivatal

ülésen jelen volt a VCSM Rt-től Kovács Géza műszaki 
igazgató és Vasas Péter üzemigazgató-helyettes. Elmond-
ták, hogy a gondokat (pl. mélyebben fekvő területeken a 
szennyvízelöntést) az okozza, hogy több ingatlannál il-
legálisan rákötik a csapadékvizet a szennyvíz-csatorna-
rendszerre. A kibővített vízmennyiséget már nem bírja el a 
rendszer, a túlzott terhelés miatt hibásodik meg az átemelő. 
A hőfejlődés következtében ugyanis kiold az elektromos 
rendszer és áramszünet lesz. Az E-on Rt-t már  felkeresték 
ezzel a problémával, és az elektromos kapacitást az áteme-
lőnél növelni fogják. A végleges megoldást viszont az je-
lentené, ha az egész lakosság rendeltetésszerűen használná 
a szennyvízcsatornarendszert. 

Az úgynevezett füstöléses módszerrel a vízügyi szak-
emberek kiderítik, melyek azok az ingatlanok, ahol „fe-
keterákötések” vannak. Ideiglenes megoldást jelent, hogy 
vízzáró gumigyűrűket helyeztek el több helyen, hogy meg-
akadályozzák a szennyvíz feltörését. 

Az ősszel több panasz érkezett közterületen – főleg 
földutak mentén – lévő csatorna nyomvonal megsüllyedé-
sek miatt. Kovács Géza műszaki igazgató úr tájékoztatta 
a képviselő-testületet, hogy a jelzett meghibásodásokat 
elhárították, a többire a hónap folyamán fog sor kerülni. 
A helyszínbejárások alkalmával azt tapasztalták, hogy a 
csatornafedlapok megsüllyedését valószínűleg a koncent-
rált csapadékvíz elvezetések okozzák. Kéri a lakosságot, 
hogy szüntessék meg a csapadékvíz szabálytalanul történő 
elvezetését.
Tóth Lajos polgármester úr kérte a Víz- és Csatornaművek 
Rt. képviselőitől a meglévő hibák gyors, szakszerű elhárí-
tását és közreműködésüket abban, hogy a csatornarendszer 
funkciójának megfelelően és gondtalanul működhessen. 

November végén Tóth Lajos polgármester úr a civil- és 
pártszervezetek vezetőit, képviselőit egy Civil Fórumra hív-
ta, melyet jó néhányan el is fogadtak. A beszélgetés témá-
ja igen érdekfeszítő volt az érintettek részére, hiszen arról 
szólt, hogy az önkormányzat hogyan, mivel tudja támogat-
ni a sok-sok – egyesületbe, civil szerveződésbe tömörült – 
rákóczifalvai polgár szabadidejének tartalmas eltöltését. Szó 
volt a 2005. évi pályázati és természetben nyújtott támoga-
tások mértékéről. Polgármester úr ismertette az önkormány-
zat 2006. évi költségvetési koncepcióját, illetve a pályázati 
támogatás tervezett összegét, valamint a 2006-2013. évek 
fejlesztési koncepcióját.

Újra szóba került – a tavalyi évhez hasonlóan –, hogy az 
önkormányzat által a civileknek biztosított támogatás (2005-
ben mintegy 4 millió forint) alanyi jogon járjon-e, vagy 
pályáztatással.  Amíg az első egyforma leosztást jelent 
minden szervezet részére, addig a második verziónál a cso-
portosulások rendezvényeikhez kérhetnék a változó nagysá-
gú hozzájárulást pályázat útján. Polgármester úr szavazás-
ra kérte a jelenlévőket, melynek eredménye ezt követően 
érvényes lesz minden szervezetre, természetesen arra is 
amelyik nem képviseltette magát. Az alanyi támogatás mel-
lett foglalt állást 8 fő, pályázat kiírása mellett voksolt 3 fő és 
tartózkodott 2 jelenlévő. 

Amikor az önkormányzati döntés értelmében Pálinkás 
Györgyné intézményigazgató ismertette, hogy a hivatal 
és intézményei (a személyi és anyagi költségek lebontása 
alapján) mennyibe kerülnek, nézeteltérés támadt. Volt, aki 
úgy vélte, hogy a civilek is kiszámolhatnák a másik olda-
lon, mennyi társadalmi munkaórát, költséget használnak fel, 
amiből a község is – pl. kulturális, idegenforgalmi szempont-
ból – profitál. Erre polgármester úr elmondta, hogy nagyon
büszkék a civilekre, kül- és belföldön egyaránt ezt hangoz-
tatja. Elismerendő, hogy a szervezetekbe tömörült polgárok 
tevékenységükkel közfeladatot látnak el.

pbm

Civil Fórum
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December 9-énRákóczifalva Nagyközség Önkormányza-
ta az Interreg III C program keretében a Folyómenti Régiók 
Szövetsége soros nemzetközi találkozóját rendezte meg a 
projekt 3-as komponensének keretében a Varsány Közössé-
gi Házban. 

Az Önkormányzat 2004. december 1-től az Európai Unió 
vidékfejlesztő programjának keretében – Interreg III C prog-
ramban – a „Folyómenti Régiók Szövetsége” elnevezésű 
nemzetközi pályázati projekt Helyi titkárságát működteti. 
A projekt célja a folyók és víziutak, folyó menti területek 
fejlesztése, kialakítani és fejleszteni egy európai együttmű-
ködési hálózatot, kialakítani a vízzel kapcsolatos együttes 
kompetenciákat, valamint létrehozni egy folyamatos struk-
túrát a nemzetközi hálózat koordinálására és irányítására 
a helyi és az európai politikusok részvételével. Közvetlen 
célunk a Közép-Tisza területe, a Tisza folyó hasznosítá-
sának fejlesztése. Ennek érdekében alakult meg a Közép 
Tiszamenti Települések Régiója (KTTR), mely a Tisza hasz-
nosítási programját együttműködésben, partnerségben sze-
retné lehetőségei szerint támogatni, javaslataival elősegíteni 
az érintett térség fejlődését.

Angliából, Franciaországból és Portugáliából is érkeztek 
partnerek, akik előadásaikkal tették eredményessé a találko-
zót. 
A munkaértekezlet célja volt:
- megismerni a 3-as komponens munkáját, megosztani azo-
kat a tapasztalatokat, melyek a hálózatépítéssel kapcsolato-
sak,
- kialakítani az együttműködés további lehetőségeit,
- előkészíteni a 2006-os évet a projekt előrehaladása érde-
kében,
- workshop keretében a 3-as komponens feladattervében 
előírt un. hasznos gyakorlatok kézikönyvét előkészíteni,
- a jövő évi FOLYÓK ÉS VÍZI UTAK EGYETEME rendez-
vény előkészítése.

Nick Ferenc úr a Falvak Kultúrájáért Alapítvány kuratóriu-
mának elnöke levelet írt Tóth Lajos polgármester úr részére an-
nak kapcsán, hogy a Rákóczifalváért Közalapítvány és közöttük 
lévő együttműködés a kultúra, az oktatás és a közművelődés te-
rületén életképesnek bizonyult. A levélből alábbiakban közlünk 
részleteket:

„Az Aranyosapátiban megrendezett nemzetközi találkozó 
számos, konkrét eredményt hozott.
A résztvevők kiemelt programként megbeszélték az adományo-
zás XXI: századi, emberséges és szervezett módszereit, majd a 
Kárpátaljai Nőszövetség (Beregszász), a csetfalvai Rákóczi szö-
vetség és az Ukrán-Magyar Művészeti és Kulturális Együttmű-
ködési Társaság (Ráhó) képviselőjének átadták a Rákóczifalva 
Önkormányzata és intézményei közreműködésével összegyűj-
tött jelentős mennyiségű adományt”....”A ruhák, kabátok és 
cipők mellett a kezdeményező Falugondnokság Kft. ügyveze-
tője, Nagy József a Magyar Kultúra Lovagja iskolai felszerelést 
adott át Nyejzsmág Emma a Magyar Kultúra Lovagjának, az 
alapítvány rahói alkotóházában működő magyar nyelvklubnak 
vezetőjének.”.....
...” A tíz éves együttműködés eredményeként az alapítvány ez-
úton meghívja az adományt gyűjtő szervezetek képviselőit a 
2006. január 21-én 14.00-kor kezdődő X. Magyar Kultúra Nap-
ja Gálára.”

FALVAK KULTÚRÁJÁÉRT ALAPÍTVÁNY leveleInterreg III C

A Rákóczi Kerekasztal soros ülésére került sor 2005. 
december 13-án a Varsány Közösségi Házban

Kérjük Önöket, hogy a téli időszak beálltával – mind-
annyiunk közlekedését megkönnyítve – az ingatlanok 
előtti járdaszakasz, járda hiányában egy méter területsáv 
hóeltakarításáról és síkosságmentesítéséről gondos-

kodni szíveskedjenek.
Amennyiben nem tudja elvégezni e munkálatokat (idős, 

beteg stb.) kérjük, a Polgármesteri Hivatalban Kókainé 
Horváth Nikolettánál az 56/441-030 telefonszámon, vagy 
személyesen jelentkezzen, hogy segíteni tudjunk.

Megértésüket és segítőkészségüket megköszönjük!
     

Polgámesteri Hivatal

Tisztelt Rákóczifalvai Lakosok!
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Előző lapszámunkban Vadász Istvánné képviselőasz-
szony több kérdést intézett Tóth Lajos polgármester úrhoz. 
Ezekre és még néhány, általam felvetett kérdésre kapunk 
választ az alábbiakban.

Mit látsz Rákóczifalva erősségének és mi a fejlesztésre 
váró terület?
- Rendkívül jó a földrajzi elhelyezkedése, ez egy természe-
ti adottság. Hogy ebből nem sokat tudott a település profi-
tálni, az az elmúlt hosszú évtizedek alatti rendkívül rossz 
megyei és városi menedzselés eredménye. (Pld.: Az ország 
legnagyobb forgalmú útja a 4-es, nem autópálya és még 
sokáig nem lesz az.) Meggyőződésem rohamos fejlődés in-
dulna meg, ha az ország közepén – ahol egyébként minden 
közlekedési infrastruktúra lehetősége adott – közlekedési 
csomópont alakulna ki. Így légi, vízi, közúti és vasúti bázis. 
Messze vagyunk még ettől, de törekedni kell rá. (Tudom, 
ennek lennének hátrányai is, de valamit valamiért!)
- E mellett nagyon fontos az emberi tényező. Kreatív, kez-
deményező, tehetséges emberben sem szenvedünk hiányt. 
Ha figyeljük az elmúlt pár év folyamatait, látjuk egyre több
kezdeményezés indul el, egyre több értékes, megvalósítható 
javaslat születik. Egyre több értékes ember kapcsolódik be 
valamilyen módon Rákóczifalva életébe. Ez egy nagyon jó 
dolog! Az együttműködést és a hosszú távú érdekek mentén 
történő gondolkodást kell megtanulnunk, az „irigységi in-
dexet” kell minimumra csökkenteni. Mindnyájunknak van 
feladata e téren. 

Milyen a képviselő-testület csapatmunkája?
- Első perctől kezdve törekedtem az együttműködésre, azt 
kerestem ami összeköt bennünket, ami közös érdekünk. 
Hála a jó istennek ezt méltányolták a képviselőtestület tag-
jai is, sőt azt látom és tapasztaltam maguk is így gondolják. 
Az önkormányzat – elsősorban az örökség és a folyama-
tos forráscsökkentések miatt – nem volt rózsás helyzetben 
az elmúlt három évben. Ezt nem tudtuk volna átvészelni, 
a legnehezebb döntéseket nem tudtuk volna meghozni, ha 
nem felelősen, pillanatnyi érdekekről is lemondva, a tele-

pülés jövőjét nézve működtünk volna valamennyien együtt. 
És ebbe a rendkívül éles viták – esetenként a személyeske-
dő hangvétel is – beletartozik. Azért tudtuk ezt megtenni, 
mert egyetlen ügyet sem „söpörtünk a szőnyeg alá”. Mindig 
nyílt tekintettel szembe tudtam nézni a testülettel! Az alpol-
gármester urakkal kimondottan kollegális a kapcsolatom, 
mindketten nagyon hasznosan segítik a munkámat és ezáltal 
a településünk fejlődését is. Nyugodt szívvel kijelenthetem: 
a testületben szakmai munka folyik, amihez a bizottságok 
elnökei legnagyobb mértékben partnerek. E mellet a képvi-
selő-testület csapatmunkáját segíti a jegyző úr és az általa 
irányított apparátus.

Vállalkozói tevékenység mellett mi motivált a nagyobb 
felelősséggel járó polgármesteri munkára, mi volt az oka a 
jelöltetésnek?
- A kérdés második részével kezdem: Megkerestek nagyon 
sokan azzal: induljak el! Csak emlékeztetnék mindenkit, 
már egy hete gyűjtötték jelölt társaim a kopogtató cédulát, 
amikor eldöntöttem elindulok.
- Soha nem féltem sem a felelősségtől, sem a nehéz dön-
tésektől, tehát ez nem jelentett gondot. Nem tagadom volt 
bennem becsvágy is. Azt éreztem, lehet ezt másképpen is, 
jobban – profibban – csinálni. És a levegőben is benne volt
a váltás, változás iránti igény. A polgári demokráciák nagy 
előnye a ciklikusság, megújulásra minimum évtizedenként 
szükség van. Ezt a saját életutamból is tudom. Meggyőző-
désem a korábban kialakított gyakorlattal az elmúl éveket 
– talpon – az önkormányzatunk nem vészelte volna át. Csak 
egy példát mondok: az intézmények költségvetését 2003-
tól drasztikusan csökkenteni kellett, több tíz millió forinttal 
évente. Persze ez nem egy pillanatnyi ötletből jött döntés 
volt, hanem számításokkal, folyamatok elemzésével, de-
mográfiai adatok felhasználásával kialakított tudatos kon-
cepció. Részben ezért az intézményeink talpon vannak, mű-
ködnek és a színvonaluk sem romlott, sőt! Számoljunk: ha 
csak évi harmincmilliót spórolunk meg ez által, az tíz év alatt 
háromszázmillió forint. Ha ezt a pénz nem feléljük, hanem 
fejlesztésre fordítjuk meglátszik a településen. Persze ahhoz, 
hogy ezt végre tudtuk hajtani kellet a képviselőtestület, az 
intézményvezetők és intézményi dolgozóink megértése és 
korrekt együttműködése. 

Könnyű volt a testülettel megtalálni a közös hangot, vol-
tak nehézségek?
- Erre a kérdésre nagyrészt korábban válaszoltam. Megíté-
lésem szerint könnyű volt, mert mindnyájan meg akartuk 
találni a közös hangot. Voltak nehézségek, persze hogy vol-
tak és vannak is. Politikusok – a képviselők részben azok 
– mindig hajlamosak a tények torzítására, érzelmi motivá-
ciók túlhangsúlyozására, esetenként demagógiára, de a mi 
testületünkre, egy-két kivételtől és egy-két esettől eltekintve 
ezek a tulajdonságok nem jellemzőek.  

Polgármesterséged első percétől kezdve megcéloztad az 
ifjúságot. Ez a jövő tervezésének tudható be, vagy „csak” 
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Ezúttal szeretném felhívni figyelmüket a Nemzeti Vidék-
fejlesztési Terv (NVT) keretén belül nyújtott agrártámoga-
tások lehetőségeire.

Az NVT 2004. novemberében indult és a különböző cél-
programok legtöbbször 5 éven keresztül adnak kiegészítő 
támogatást az Egyszerűsített Területalapú Támogatásokon 
felül.

A rendszerben szigorú agrárszakmai követelményeknek 
kell megfelelni, mely sokszor nehézséget jelent a gazdálko-
dóknak. A támogatást az a földhasználó veheti igénybe, aki 
a teljes támogatási időszak alatt (5 év) gazdaságának teljes 
területén betartja a Helyes Gazdálkodási Gyakorlat előírá-
sait.

A támogatásokat a Mezőgazdasági és Vidékfejlesztési 
Hivatal által rendszeresített formanyomtatványokon lehet 
igényelni. Az MVH a pályázatokat egységes pontrendszer 
alapján bírálja. A nyertes gazdálkodókat határozatban érte-
sítik, majd kifizetés előtt ellenőrzik őket.

Az NVT alábbi intézkedéseire lehet benyújtani támoga-

tási kérelmet:

•agrár-környezetgazdálkodás,
•kedvezőtlen adottságú területek támogatása,
•az EU környezetvédelmi, állatjóléti- és higiéniai kö-

vetelményeinek megfelelés elősegítése,
•mezőgazdasági területek erdősítése,
•szerkezet-átalakítás alatt álló félig önellátó gazdasá-

gok támogatása,
•termelői csoportok létrehozásának és működésének 

támogatása,
•korai nyugdíjazás.

Ha az egyes támogatások külön részleteire is kíváncsi, 
illetve további információkra van szüksége, érdeklődjön a 
Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Agrárkamaránál, ahol ingye-
nes tanácsadással és segítséggel állunk rendelkezésükre. 

Cím: 5000 Szolnok, Baross út 20. III. emelet
Telefon: 56/420-437, 56/510-186

 Szucsik Zoltán
 NVT tanácsadó

Tisztel t  Gazdálkodók!

Munkád már megismerhette a lakosság az újságokból, rá-
dióból és az eredményekből. Mivel szórakozik, pihen a pol-
gármester, mi a hobbid?
- Kevés a szabadidőm. De imádok barkácsolni – a műhey-
lyem tele barkácsgéppel –, szeretek a kertben lenni. Télen 
– általában kétszer – elmegyek síelni, ma már csak alkalomz-
szerűen – sajnos – kispályás focizok is. Egy-egy hosszú hét 
végén – ha nincs más program – elmegyünk barátainkkal 
egy gyógyfürdőbe. Szeretek olvasni (néha-néha még Svejket 
és Rejtő Jenőt is előveszem, kikapcsol), tévében a dokumen-
tum és természetfilmeket nézem meg. Erre viszont csak éjszaka 
van időm.

Ki legyen a következő célpontunk és mi a részére feltett 
kérdés?
- Szurgyi Mihály barátomat és képviselőtársamat kérdezem: 
munkájából adódóan sok emberrel találkozik. Hogyan tud-
ja az önkormányzati döntéseket érvényesíteni, elfogadtatni, 
esetenként népszerűsíteni? Volt-e, van-e ebben nehézsége, 
ha igen igényli-e, kéri-e szakember segítségét? 

Az interjú végén engedjék meg, hogy nagyon kellemes ka-
rácsonyi ünnepeket és békés, eredményes 2006-os esztendőt 
kívánjak minden Rákóczifalvi, Rákóczifalváról elszárma-
zott honfitársamnak és minden kedves ismerősnek, isme-
retlennek, aki megtisztelt azzal, hogy ezt az interjút végig-
olvasta. 

Fekete Ferenc

egy bizonyos hiány pótlásának?
- Mindkettő együtt és még egy harmadik ok. A fiatal ge-
neráció is itt él a faluban, nekik is jól kell érezni magukat 
Rákóczifalván. Ami természetes az idősebb generációknál, 
miért nem természetes a fiataloknál? Bevallom férfiasan én
nem hiszek a „bezzeg a mi időnkben” szlogenben. Fiatal-
ként mi is bohémok, felszabadultak, vidámak – és minden, 
ami jelző e korosztályhoz tartozik – voltunk, csak sokan el-
felejtettük ezt.
- Az elmúl három évben az önkormányzat – nehéz helyze-
te ellenére – rengeteget tett elsősorban a fiatalok szervezett
szórakozásához a feltételek megteremtésével. Csak felso-
rolásszerűen néhányat: sporttelep, játszóterek, Közösségi 
ház átszervezése, jól működő ifjúsági szervező centrum 
létrehozása, klubhelyiség biztosítás, programok szervezése, 
konditerem kialakítása. De ezt a célt szolgálja a helyi építés-
ügyi szabályzat átdolgozása és a telekalakítás előírásainak 
rugalmassá tétele, 24 lakás építése a falu közepén, stb.
- Sokkal többet szeretnék tenni értük, mert ráadásul meg is 
érdemlik. Hisz a fiataljaink döntő többsége tanul, dolgozik.
Fegyelmezetten, következetesen, kitartóan. Nem szabad 
egy-két rossz példából az egész generációra nézve végzetes 
következtetéseket levonni. Elöregedő társadalmunkat csak a 
fiatal generáció reprodukáló képessége, ereje, akarata tudja
újra egészséges irányba terelni. Ehhez – saját érdekünkben 
is – segítséget kell adni nekik, és bízni kell bennük!
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Mi a segítség?

„Az ember válaszcselekvése bajba jutott embertársának 
szótlan,
vagy szóbeli felhívására, hogy azt szorongatott helyzetéből 
kijuttassa.”
                                                                       (V.vonGebsatl)

Az Emberi Jogok Egyetemes Nyilatkozata 1959-ben rög-
zítette a gyermekek jogát a fizikai, szellemi, erkölcsi fejlő-
déshez. Ezt segíti elő, hogy születésétől fogva joga van név-
re, nemzetiségre, a szociális védelem pedig már a születés 
előtt is megilleti. 

1989-ben az ENSZ kiadta a Gyermekek Jogairól Szóló 
Egyezményt, amelyhez mintegy 50 tagállam csatlakozott, 
köztük hazánk is. 

A rendszerváltást követően szükségessé vált a gyermek-
védelem céljainak, eszközeinek, szabályozásának megújítá-
sa, amelyet az 1997./XXXI. tv. a gyermekek védelméről és a 
gyámügyi igazgatásról tartalmaz. 

A gyermekvédelem: olyan összetett segítő tevékenység, 
amely azt a célt szolgálja, hogy a gyermek- és ifjúsági korú-
ak a létfenntartáshoz, a társadalmi érvényesüléshez megkap-
hassák a nélkülözhetetlen szükségleteket.
A törvény szerint: 

„A gyermekjólét a gyermekek testi, lelki, érzelmi és er-
kölcsi fejlődésének, személyi, vagyoni, egyéb jogainak a 
biztosítását jelenti.”

„A gyermekek védelme a gyermek családban történő 
nevelkedésének elősegítésére, veszélyeztetettségének meg-
előzésére, megszűntetésére, szülői vagy hozzátartozói gon-
doskodásból kikerülő gyermek helyettesítő védelmének biz-
tosítására irányuló tevékenység.”

„A gyermekek védelmét pénzbeli, természetbeni és sze-
mélyes gondoskodást nyújtó gyermekjóléti alapellátások, 
gyermekvédelmi szakellátások, hatósági intézkedések biz-
tosítják.”

„A gyermekvédelmi rendszer működtetése állami és ön-
kormányzati feladat.”

A gyermekvédelem egyik leglényegesebb pontja a meg-
előzés, a probléma, a konfliktus megelőzését jelenti. A prob-
léma kialakulását követően a veszélyeztetettség megszűn-
tetése a feladat, a veszélyeztetett gyermek családon belüli 
vagy más elhelyezési helyen történő gondoskodása (család-
gondozás, pénzbeli, természetbeni támogatások, életvezeté-
si tanácsok a szülőnek, otthont nyújtó ellátás).

Az általános gyermekvédelem feladata a hátrányos hely-
zetű gyermekek veszélyeztetettségének, bántalmazásának 
megelőzése a nevelés, oktatás, egészségügyi szolgáltatások, 
szociális gyermekjóléti ellátások biztosításával.

A speciális gyermekvédelem pedig a fejlődésükben aka-
dályozott (árva, elhagyott, bántalmazott, veszélyeztetett, 
bűnelkövető) gyermek fokozott védelmében, szocializáció-
jában jelölhető meg.

A veszélyeztetettség kialakulásában külön-külön, vagy 
együttesen jelenik meg:

•anyagi ok, a családok szociális helyzetének folyamatos 
romlása, ez a leggyakoribb,

•környezet hatása – a család, szülők életvitele, szülők 
közötti kapcsolati problémák, válás, szétköltözés, váratlan 
családelhagyás, nehéz élethelyzetek feldolgozási készségé-
nek hiánya, önfeladás, – alkohol-, drogfogyasztás, elhanya-
golás, rossz lakásviszonyok,

•magatartási problémák – csavargás, csellengés, akik 
otthon nem érzik jól magukat, nem is ellenőrzik őket, az is-
kolában pedig csak folyamatos kudarcok érik, agresszivitás, 
szorongás, 

•de ide sorolható a televízió, a médiák hatása,
•gyermekbántalmazás.

A gyermekek veszélyeztetettségét okozza minden olyan ma-
gatartás, mulasztás vagy körülmény, illetve ezek következ-
tében kialakult állapot, mely a gyermek helyes irányú testi, 
lelki, értelmi, érzelmi, erkölcsi fejlődését gátolja, akadályoz-
za.

 A Gyermekjóléti Szolgálat családgondozója segítő tevé-
kenységét a nevelési-oktatási intézmények gyermekvédelmi 
felelősével, a védőnőkkel összehangolva végzi. Tájékozta-
tást nyújt a gyermeki jogokról, a gyermekek fejlődését biz-
tosító támogatásról, a támogatásokhoz való hozzájutásról 
(informális beszélgetés kapcsán). Pszichológiai, nevelési, 
egészségügyi, mentálhigiénés tanácsadás, illetve az ehhez 
való hozzájutás megszervezése (pszichológus, Nevelési Ta-
nácsadó, gyermek ideggondozó, előadássorozatok). Szociá-
lis válsághelyzetben lévők támogatása, segítése, tanácsokkal 
való ellátása (jogi, egészségügyi, életvezetési, gazdasági, 
segítő beszélgetés), segítségnyújtás hivatalos ügyek inté-
zésében.   Figyelemmel kíséri a településen élő gyermekek 
szociális helyzetét, veszélyeztetettségét. Meghallgatja a 
gyermekek panaszát, szükség esetén megteszi a megfelelő 
intézkedést. Elősegíti a gyermekek családban történő nevel-
kedését. Segítséget nyújt a szociális válsághelyzetben lévő 
várandós anya számára. Szükség esetén javaslatot tesz a 
gyermekvédelmi gondoskodás alkalmazására. Részt vesz a 
családból kiemelt gyermek visszahelyezésének elősegítésé-
ben, utógondozásában.

A Kapcsolatügyelet keretén belül mediátori tevékenysé-
get végez, - külön élő szülő és gyermeke kapcsolattartásának 
elősegítése. Szabadidős programokat, tevékenységeket szer-
vez a településen élő gyermekek számára.
A területi gyermekvédelmi szakszolgálat felkérésére vizsgál-
ja és feltárja az örökbe fogadni szándékozók körülményeit. 
Felkérésre környezettanulmányt készít (bíróság, ügyészség, 
gyámhivatal, rendőrség, területi gyermekvédelmi szakszol-
gálat). Koordinálja a jelzőrendszer tagjainak munkáját, eset-
megbeszéléseket, évente esetkonferenciát szervez.
A jelzőrendszer tagjai településünkön:
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•Gyermekjóléti Szolgálat családgondozója,
•Családsegítő Szolgálat családgondozója,
•ESZI igazgatója,
•bölcsőde vezetője, gyermekvédelmi felelőse, 
•„Virágoskert” Óvoda vezetője, gyermekvédelmi fele-

lőse,
•II. Rákóczi Ferenc Ált. Isk. és Alapfokú Művészetokta-

tási Intézmény vezetője, gyermekvédelmi felelőse,
•védőnők,
•a helyi rendőrőrs munkatársa,
•háziorvosok,
•Nagyközségi Önkormányzat jegyzője, szociális mun-

katársa,

Szerda         8-tól –12-ig
Csütörtök       12-től –16-ig

Péntek        8-tól – 12-ig

I N T É Z M É N Y I  T Á J É KO Z TAT Ó
•JNSZ Megyei Gyámhivatal, Városi Gyámhivatal,
•JNSZ Megyei Rendőrkapitányság,
•JNSZ Megyei Bíróság, Ügyészség,
•hivatásos pártfogói felügyelet,
•Nevelési Tanácsadó, Pedagógiai Intézet. 

Rendszeres a kapcsolattartás más települések családgon-
dozóival, a CONTACT Módszertani Gyermekjóléti Szol-
gálattal (Szolnok), a Humán Szolgáltató Központtal (Szol-
nok).

Településünkön 2000. február elsejétől működik a 
Gyermekjóléti Szolgálat. 

Rákóczifalva, Kossuth út. 13. 
Tel.: 56/584-057,  56/441-010.

Családgondozók: 
Holoveczné Sípos Erika (jelenleg Gyeden)
Baloghné Gajdos Julianna

Ügyfélfogadás rendje:

Hétfő       8-tól –12-ig
Kedd     12-től –16-ig

 „S ne lehessen semmi – helye szívekben a télnek,
Ha az égen szeretetünk csillagai égnek…..”

(Balogh J.: Karácsonyéj legendája)
Karácsony közeledik, a szeretet ünnepe, az ajándéko-

zás időszaka. Mivel a kisgyermek tárgyfüggő, számára az 
ajándék és az ajándékozással járó alkalmak a legvonzóbbak.
Később, ahogy fejlődik, már élvezi az ünnepre való készülő-
dést is: az adott ünnephez kapcsolódó hagyományokat, szo-
kásokat, eszközöket, dekorációt, verset, dalt, hangulatot.

Egy nép kultúráját az ünnepek, jeles napok segítenek 
fenntartani, továbbvinni, ezért fontos, hogy már gyermek-
korban ismerkedjenek a hagyományokkal.
A Virágoskert Óvodában a téli ünnepkör alkalmai, december 
hónapban:

Mikulás előtti hangulati előkészítés
December 06. – Jön a Mikulás!
December 13. – Lucázás – intézményekbe látogatnak 

el a nagyok.
December 19 – 20. nyílt napok

9,30 órától a délelőtt folyamán várjuk a Kedves Szülőket, 
hogy betekintést nyerjenek óvodai életünkbe

December 20. 11,00 óra - Karácsony
Bölcsődében:

December 06. – Várjuk a Mikulást!
December 14. – Fenyőünnepély /Karácsonyfa díszítés, 

a gyermekek versekkel, dalokkal és nagy izgalommal készü-
lődnek az ünnepre/
Téli szünet a bölcsődében: 

december 22 - január 2.  Nyitás: január 3-án /kedden/
 

  KELLEMES KARÁCSONYI

 ÜNNEPEKET!

BÖLCSŐDE és VIRÁGOSKERT ÓVODA

Virágos Kert Óvoda és a Bölcsőde dolgozói
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RÁKÓCZIFALVÁÉRT KÖZIGAZGATÁSI DÍJ

mesélt. Azóta is jó barátságban vagyunk. Valahogy megta-
láltam az emberekkel a hangot, bár lehetett olyan is, hogy 
fáradtabb, és ingerültebb voltam.

-Mi az, amit ebben a munkában mégis lehetett szeretni?
-Nem is tudom, én imádtam. Nagyon sok információt gyűj-
töttem össze az évek során, tudtam segítséget adni, ha kér-
ték, és jól esett, ha visszajöttek, hogy az valóban eredményes 
volt. Szerettem az ügyfeleket is, egy jó szó sokat számít. 
Minden munkának megvan a maga szépsége.

-Annak ellenére, hogy nem tősgyökeres rákóczifalvi, min-
denkit jól ismer a faluban.
-Kezdetben sok olyan feladatom volt, amit a helyszínen kel-
lett dokumentálni, például fel kellett venni az építkezésen a 
jegyzőkönyvet, milyen vállalkozó dolgozott ott, mire meny-
nyi pénzt fizettek ki, vagy közterület ellenőrzéseket is végez-
tünk. A hagyatékokat is mi intéztük, s a házak felértékelését 
is. Ezek mind segítették a lakosok megismerését.

-Az adók változása megkövetelte, hogy naprakész legyen 
ezek ismeretében. Milyen iskolákat kellett végeznie?
-1966-ban érettségiztem, a Varga Katalin Gimnáziumban. 
Ez egy 5+1-es gimnázium volt, itt szakmát és érettségit is 
kaptam. Ezután Besenyszögön dolgoztam az orvosi rendelő-
ben, s 1973-ban asszisztensi képesítést szereztem. 1985-ben 
a Közgazdasági technikumban szakérettségi vizsgát tettem, 
majd ezt követte az egységes községi szakvizsga. De elvé-
geztem a számítástechnikai tanfolyamot is, s végül a köz-
igazgatási alapvizsgával zártam tanulmányaimat. Sajnos 
nem végeztem főiskolát, amit most már bánok így utólag, 
hiszen mindenütt jó eredményekkel tanultam. Ez a sok mun-
ka és a családomban lévő betegségek miatt nem valósulhatott 
meg.

-Hogy telnek a nyugdíjas napok, hogyan tervezi a követ-
kező éveket?
-Most még bepótolom azokat a házkörüli dolgokat, amik-
kel el voltam maradva. Én azt hittem, könnyebb lesz átállni. 
Eddig szigorúbb időbeosztásban éltem, tudtam, hogy munka 
után mit kell még elvégeznem. Most viszont már nincs az a 
kötöttség.
Hiányoznak a munkatársak, bár be szoktam még jönni, de 
sok időt nem tölthetek, hogy ne akadályozzam a többieket 
a munkában. Akár telefonon, akár személyesen, mindenfé-
leképpen kapcsolatban szeretnék maradni volt munkatársa-
immal. 

-Mivel tölti a szabadidejét?
-Nagyon szeretek rádiózni. Imádom a zenét, bármilyen stí-
lust szeretek, még főzés közben is hallgatom. A másik hob-
bim a versek és a könyvek. Hogy újra olvashassak, először a 
szememet kell meggyógyítani, hiszen a számítógép nagyon 
tönkretette.

(Folytatás a 13. oldalon)

Rákóczifalva Nagy-
község Önkormány-
zata 2005. október 
23-án Rákóczifalváért 
Közigazgatási Díjban 
részesítette a köz-
igazgatásban töltött 
38 éven át végzett lel-
kiismeretes szakmai 
munkájáért Major 
Béláné Editkét.

Közel négy évtizedes 
munka után készült 
nyugdíjba. 

-Mikor és hogyan 
került ebbe a munka-
körbe?

-Besenyszögi születésű vagyok, 1975-ben kerültem 
Rákóczifalvára. Az önkormányzatnál 1980 óta dolgozom, 
először szerződéssel, később – mivel az akkori adóügyes 
nyugdíjba ment -, annak a helyére kerültem. 1984. január 
1-től kinevezett dolgozóként vagyok ebben a beosztásban. 
Szép, ugyanakkor nehéz munka ez. Kifejezetten adóügyek-
kel foglalkoztam. Azonkívül, amikor a kárpótlás volt 1990-
ben, akkor azzal is, de  mindig volt azon felül is valami 
plussz dolog. 
Változtak az adónemek, a régiek megszűntek, aztán vala-
mi mást vezettek be helyette. Azelőtt rengeteg féle adófajta 
volt, pl: földadó, általános jövedelemadó, (vállalkozások-
nak) KÖFA, TEHÓ, gépjárműadó, ebadó, házadó, telekadó 
stb. A rendszerváltás után ez sokat változott.

- Sok időt, elfoglaltságot igényelt az adóügy?
-Igen, a szabadidőmben is sokat fordítottam erre, hiszen 
amikor a kivetések vannak, nagyon sokszor szombat-vasár-
nap is dolgoztam, hazavittem, hisz ezt képtelenség  volt 8 
órában  megcsinálni. 

-A számítógép segítette-e, egyszerűsítette-e ezt a mun-
kát?
-Nagyon sok adminisztrációs tevékenységtől megkímélt, de 
nem mondhatom, hogy könnyebb lett. Az adóbehajtás nem 
népszerű, sőt egyre nehezebb behajtani a pénzeket. 

-Ennek ellenére Editke mégis nagy átéléssel beszél a mun-
kájáról. Pedig egy kívülállónak úgy tűnik, hogy ez a munka 
csak a számokról, törvényekről és rendeletekről szól.
-Nekem valóban sikerült az ügyfelekkel jó kapcsolatot ki-
alakítani. Ez bizony sok türelmet igényelt. Emlékszem, 
amikor idekerültem, s átvettem ezt a munkakört, volt, aki 
indulatosan jött, hogy nem jól van az adó. Leültettem, utá-
nanéztem, megbeszéltük, így ő is meggyőződhetett, hogy 
minden rendben van. Úgy váltunk el, hogy még vicceket is 

Bemutatjuk Major Bélánét
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-Elsőként kapta meg a Rákóczifalváért Közigazgatási Dí-
jat. Méltó elismerése ez a munkával töltött éveknek. Én is 
szívből gratulálok ehhez a kitüntetéshez!
-Nagyon meglepődtem, őszintén mondom. 1988-ban voltam 
a Tanács kiváló dolgozója, de az nem volt akkora kitüntetés. 
Nagyon jólesett, megköszöntem a képviselő-testületnek és a 
polgármester úrnak, jegyző úrnak és a munkatársaimnak is, 
mivel ők is nagyon sokat segítettek a munkában. Nem gon-
doltam rá, nem vártam, de jó érzés. Az emléklappal együtt 
kaptam egy csodálatos gyűrűt is, rajta Rákóczifalva címere. 

- Hogy érzi most magát?
-Nem is tudom. Készültem rá, hogy majd elmegyek nyug-
díjba, most viszont már hiányzik a munka. Vártam is, meg 
nem is, de had jöjjenek a fiatalok. Van jó utódom is, ügyesen
átvette a dolgokat. 38 év – szép volt, jó volt. Jó visszaem-
lékezni. Szerettem a régi és a mostani munkatársaimat is, 
nagyon összetartó csapat voltunk. A jó munkához kell a jó 
csapat is. Jó szívvel gondolok mindenkire. 
-Köszönöm a beszélgetést! A következő évekre jó egészséget kí-
vánok!                                                                           K.G.

I N T E R J Ú

lással. 
-Köszönöm a beszélgetést! Kellemes ünnepeket kívánok!

PÁCIENS ESETTANULMÁNY

Majercsik Jánosné, Julika néni 36 évet dolgozott egész-
ségügyben
- Üdvözlöm Julika néni! Mikor volt az első masszázsa?
- Most már több mint 4 év telt el, hogy az első masszázs 
kúrára elmentem.
- Tehát kúraszerűen javasolt az alkalmazása.
- Mint minden módszert, kúraszerűen kell alkalmazni, és bi-
zonyos rendszerességgel szintentartó kezelésre eljárni.
- Milyen problémával fordult Julika néni Erzsikéhez?
- Nagyon sokféle betegség kezdett eluralkodni a szerveze-
temben: hormonrendszeri alulműködés, emésztőrendszeri 
problémák, és gerincsérvek miatt műtét előtt álltam.
- Milyen hatással voltak a kezelések a problémákra?
- Gyógyszeres kezelés mellett is lassan romlott az állapotom. 
Gyógyszereket a mai napig szedem, sokkal kevesebbet és a 
fájdalmaim szinte teljesen megszűntek! Mozgásom korláto-
zott és fájdalmas volt. A gyermekeim elzárták a kerékpáro-
mat, most Szandaszőlősre járok újra kerékpárral, a kisebb 
lányomékhoz.
- Köszönöm a beszélgetést! Jó egészséget kívánok Julika né-
ninek és kedves családjának. Kellemes Ünnepeket!

Majorné Pásztor Zsuzsanna

HAJAGOS IMRÉNÉ ERZSIKE A REFLEXOLÓGUS
-Kérlek mutasd be 

mi is a reflexológia.
-A reflexzóna masz-

százs 7000 éves múlt-
ra tekint vissza, ta-
pasztalatokon alapuló 
tudomány. Az ókori 
Egyiptomban, Kíná-
ban, Maya és Inka 
indián törzseknél is 
találtak leleteket. Hip-
pokratész feljegyzé-
seiben is megtalálha-
tók. Hanue Marguardt 
német masszőr, és 
Eunice Ingham svájci 
reflexológus terjesz-
tette el Európában. A 

legtöbb ember akkor ébred tudatára, hogy egészsége is van, 
amikor már elvesztette. A szervezet mindig az egyensúlyra 
törekszik. Az élet szüntelenül alkotja és újraalkotja magát. 
A természetgyógyászat alapelve a szervezet öngyógyító ere-
jének és természetes védekező mechanizmusának fokozása, 
az egészség megtartása vagy a gyógyulás érdekében, terméz-
szetes módszerekkel, természetes „gyógyszerekkel”. Soha-
sem a betegséget, mindig a beteg embert kell gyógyítani, 
a környezeti körülmények figyelembevételével, testi-lelki-
szellemi egységben. A reflexológia célja az energiarendszer
meghatározott pontjain bekövetkezett zavarok kiküszöbölé-
se. A talpon 70000 idegvégződés található. A szerv még nem 
feltételenül beteg, a zóna már érzékeny, így lehetőség van a 
betegség korai felismerésére és helyreállítására. Egészséges 
ember a masszázs hatására felfrissül és kevésbé betegszik 
meg. A meglévő betegségeknél a szervek működését helyre 
lehet állítani. 

-Mióta foglalkozol ezzel a tevékenységgel?
-10 éve érdeklődöm iránta és 5 éve alkalmazom hiva-

tásszerűen.
-Milyen betegségre lehet alkalmazni?
-A talpon minden szerv zónája megtalálható, így a tel-

jes embert lehet kezelni. Javul a keringés, méregtelenítő 
folyamatokra, hormonrendszerre, idegrendszeri problé-
mákra, belsőszervi működési zavarokra, gerincbetegségek-
re, érzékszervekre jó hatással van. 

-Hol tanultál és kinél?
-Dr. Czikai Erzsébet orvos, természetgyógyásznál, akivel 

azóta is tartom a kapcsolatot.
-Hogyan állnak az orvosok véleményed szerint az alter-

natív gyógyászathoz?
-Idővel egyre jobban elfogadják. Bár a legjobb az lenne, 

ha össze lehetne hozni a keleti orvoslást a nyugati orvos-

Bemutatjuk Major Bélánét
(előző oldal folytatása)
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Boldog Karác sonyt

„Emberi tulajdonság azokat is szeretni, akik bántanak 
minket. Akkor leszel képes erre a szeretetre, ha meggondo-
lod, hogy embertársad tulajdonképpen rokonod, hogy csak 
tudatlanságból és nem szánt szándékkal vét ellened, hogy 
nemsokára te is, ő is meghaltok, és mindenekelőtt, hogy 
alapjában véve nem is bántott Téged, mert vezérlő értelme-
det nem tette rosszabbá, mint azelőtt volt.”
    (Marcus Auerlius)

Ismét közeleg a karácsony. Mindenkinek másért fontos ez 
az ünnep. Kinek békességet, áhitatot hoz Jézus születésnap-
ja, másoknak talán egyetlen nap, amikor összejön a népe-
sebb család, a gyerekeknek ajándékváró örömünnep.  Min-
denki várja, mindenki készül rá valamilyen módon. Jobbára 
örömmel, de némi szorongással is, hogy egyre nehezülő 
életünkben vajon sikerül-e örömet szerezni ajándékunkkal 
úgy, hogy lépést tartsunk a divattal, a növekvő igényekkel, 
de a pénztárcánk se bánja nagyon. Úgy látom, hogy a gom-
ba módra szaporodó áruházak árubősége háttérbe szorítja a 
saját készítésű ajándék értékét. Pedig mennyivel kedvesebb, 
mennyivel „beszédesebb” a saját rajzolású kis képeslap, a 
kis hímzett terítő vagy hajtogatott dobozka, amivel a gyere-
kek kedveskednek! És az öröm az arcukon, ha munkájuknak 
örülünk, feledhetetlen.

Van egy dossziém, amelyben gyermekeim óvodás-, isko-
láskori ajándékait őrzöm. Egyik-másikon még látszanak az 
óvónő, tanítónő segítő kezének nyomai, de az ákom-bákom 
betűkkel megfogalmazott jókívánságok mutatják, hogy ők 
is aktív részesei voltak az ajándékkészítésnek. Mindig meg-
ható érzés ismét kézbe venni ezeket az apró kis tárgyakat. 
Egy másik dossziéban szaporodnak már az unokák hasonló 
kedvességei.

Mert miről is beszélnek ezek a kis tárgyak? Az első üze-
netük, hogy készítőjük szeret bennünket és minden igyeke-
zetét beleadta, hogy nekünk örömet szerezzen. Aztán azt 
is elmondja, hogy bár még kicsi, de már megtanulta, hogy 
adni legalább olyan öröm, mint kapni, tehát ő is viszonozni 
szeretné a kapott ajándékot. Ha jól belegondolunk, bizony 
ezek az üzenetek nagyon komoly dolgok. Vegyük hát őket 
komolyan. Ügyes kezű anyukák, nagymamák egy kis fantá-
ziával, némi befektetéssel segíthetnek a gyerekeknek ebben 
a munkában.

Ünnepre készülünk megint. Ünnepelni annyi, mint em-
lékezni, átérezni valamit. Karácsony és új év táján elkerül-
hetetlen, hogy ne végezzünk egyfajta önvizsgálatot, s féljük 
vagy bízzuk a jelenben nyiladozó jövőt.

Az ünnep hangulata mindig önvizsgáltra, számvetésre is 
késztet. Azt gondolom, hogy ha közös értékeinket a kellő 
makacssággal ápoljuk tovább, ha tisztelettel és szeretettel 
figyelünk egymásra, a zordnak ígérkező következő évek
sem foghatnak ki rajtunk, folytatjuk, amit elkezdtünk – talán 

még eredményesebben, mind eddig.
Végezetül Maeterlinck Nobel-díjas belga író gondola-

taival kívánok minden kedves olvasónak nagyon kellemes 
karácsonyi ünnepeket és a legszebb reményeket valóra váltó 
boldog új esztendőt!

„A kék madarat nem kell távoli országokban keresni. A 
kék madár mindig velünk van, ha szeretjük egymást és örü-
lünk az élet legkisebb ajándékainak is. De mindig repül, ha 
bántjuk egymást, ha irigykedve figyeljük a mások örömét.
Mert a kék madár maga a boldogság és kalitkája maga az 
emberi szív.”

Máté Pálné

Ünnepre készülődve

PIERROT:

Az utolsó karácsony egyedül
 
A néni fát vett,
egy apró zöld fenyőt,
úgy vitte karjában,
mint egy csecsemőt,

Feldíszítette,
tett rá almát-diót,
s hogy zene is szóljon,
bekapcsolta a Petőfi Rádiót,

Ez az utolsó Karácsony egyedül,
hogy külön ünnepelünk,
jövőre biztosan sikerül,
és majd újra együtt leszünk,

Megterített egy személyre,
a csupasz asztalon
ma kivételesen két fogás volt,
hisz’ ez nagy alkalom.

A fotelben ült,
kezében a bácsi fényképe.
Mióta elment, sokadszor,
most is megígérte, hogy

ez az utolsó Karácsony egyedül,
hogy külön ünnepelünk,
jövőre biztosan sikerül
és majd újra együtt leszünk
ott fenn...
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Kedves történetnek voltam fültanúja a helyi piacon a na-
pokban.

Mint általában mindig, mindenki siet, el van merülve sa-
ját gondolataiban, teendőivel, ezért másokra kevés figyelem
jut. Az embereket lefoglalják saját bajaik, így a többi em-
ber gondjaira kevésbé vagyunk nyitottak. Monoton tesszük 
mindennapi dolgainkat, állandóan időzavarral küszködünk, 
ezért előfordulhat, hogy nem a legudvariasabb viselkedési 
formát vesszük elő.                            

 Ezért is ütött szíven, gondolkodtatott el az alábbi eset. 
Középkorú, törékeny, mozgásában korlátozott hölgy lépett 
be az üzlet ajtaján. Türelmesen kivárta sorát, és mosolyogva 
köszönt az eladónak, akit ez a helyzet láthatóan átmelenge-
tett. Meg is jegyezte, hogy öröm vele találkozni, jó látni, 
hogy egészségügyi problémái ellenére sem veszítette el élet-
örömét. Igen válaszolta, muszáj így felfogni az életet, a szo-
morkodás nem gyógyít meg, inkább megbetegít.
Mekkora bölcsesség, gondoltam. Ha ilyen egyszerű, miért 
nem alkalmazzuk?  Tudósok állítják, hogy napi pár perc 
nevetéssel sokat teszünk egészségünkért. Külföldi turisták 
magyarokról alkotott véleménye igen lehangoló. Értetlenül 
néznek bennünket, miért járunk az utcán lehajtott fejjel, mért 
vagyunk ilyen búskomorak, életuntak.
 Ha önmagunkba nézünk, legyünk őszinték, bizony telnek el 
napok úgy,  hogy nem kerekedik el az arcunk.
A mosoly semmibe nem kerül annak, aki adja, de sokat ér 
annak, aki kapja. Varázslatos ereje van. Ha egy idegen em-
berrel találkozunk, és a köszönésünket kedves mosoly is kí-
séri, először valószínűleg értetlenül néz vissza.  Udvariatlan, 
mogorva emberek ellen (ilyen helyzetbe manapság bárhol 
kerülhetünk: buszon, postán, áruházban stb.) ha valami ha-
tásos lehet, az úgy gondolom egyedül a mosoly.  Ezzel nem 
tudnak mit kezdeni, sokuk számára ez az emberi megnyilvá-
nulás nem értelmezett.

Az év utolsó hónapjában sokkal nagyobb szerepet kap, 
mint máskor.

Évtizedes hagyományainkat ápolva készülődünk adventre 
és karácsonyra, lelkileg, de inkább anyagilag. A hírek szerint 
Németországban a nagy bevásárló központok jóga mestere-
ket és masszőröket alkalmaznak, hogy a kifáradt, idegileg 
kimerült bevásárlókon segítsenek. Ezen is mosolygunk, 
persze csak kínunkban. A híradások arról is beszámolnak, 
hogy nálunk sincs ez másként, s az emberek zöme nyűgként 
éli meg a bevásárlási lázat. Átlagban 200.000 forintot hagy 
egy család az ünnepek előtt az üzletekben. (Ezen Mammon 
isten dörzsölheti kéjesen a kezét) Ez egy átlag szám, tehát  
nagy szóródást takar. Aki képes két plazma tévét is megven-
ni, az gondolom azért mosolyog, s aki nem, az gondosan-kí-
nosan osztja be az anyagiakat, és nincs kedve nevetni.

Nagyon gyorsan be kellene húzni a vészféket, és emlé-
keztetni az embereket arra, hogy a karácsony nem üzlet, 

nem olcsó anyagi adok-kapok, nem pénztárca nyitogatás. Ha 
mindezt odafönt az Úr látja, akkor Ő sem mosolyog. Értet-
lenül nézi, mi lett a művéből. Az első emberpár is vétkezett 
(evett a tiltott almából), de ez alatt a két évezred alatt a bűn 
skáláját sikerült hihetetlen módon kiszélesíteni. A minden-
napi híradások zöme a pusztításról, harcokról, áldozatokról 
szól, amelyeket már rezignáltan hallgatunk.

Sok okunk tehát nincs a mosolyra. Mégsem fogadhatjuk 
el, hogy mindezek lelkünket mérgezzék, s mivel gondolata-
ink határozzák meg cselekedeteinket, ezért először ott kell 
takarítanunk. Vegyünk tehát elő egy kis seprűt (akinek a 
nagy seprű is kevés az egy takarítógépet, bár gyanítom ők 
e cikket nem olvassák) és poroljunk le magunkról minden 
„szennyet”, tegyük tisztába lelkünket, hogy a mosoly állan-
dó kelléke legyen arcunknak, tükrözhesse önmagunkat.

Év vége felé közeledve mi más lehetne a kívánságom, 
mint mindig mosolygós emberekkel találkozni, akiket az élet 
kritikus pillanataiban sem hagy magára az optimizmusuk.  

TPE

Boldog Karác sonyt
A mosoly hatalma

KARÁCSONY-EST

Angyal zenéje, gyertyafény -
kincses kezem hogy lett szegény?
 
Nem adhattam ma semmi mást,
csak jó, meleg simogatást.
 
Mi győzött érdességemen?
Mitől csókolhat úgy kezem?
 
Simogatást mitől tanult?
Erembe Krisztus vére hullt? 

Szemembe Krisztus-könny szökött? -
kinyúló kézzel kérdezem.
 
Áldott vagy a kezek között,
karácsonyi koldus-kezem. 

Áprily Lajos
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Boldog karácsonyt 
és 

sikerekben gazdag új esztendőt kívánok!

Iváncsik Imre
országgyűlési képviselő

Boldog Karác sonyt

Boldog, békés karácsonyt és sikeres új évet kívánunk 
Önnek és szeretteinek!  

Szalay Ferenc
országgyűlési képviselő

Dr Kovács László
országgyűlési képviselőjelölt
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IFJÚSÁG OLDALA

Az Észak –alföldi Régió kistérségi ifjúsági találkozóján, 
és programsorozatának egyik állomásán vettünk részt Mart-
fűn.
Településünket iskolánk két néptánc együttese és az őket 
felkészítő és kísérő tanáraik, továbbá a Green World Team 
Klub extrémes sportolók csapata képviselték.
Innen köszönjük nekik a derekas helytállást. Három órán ke-
resztül színesebbnél színesebb műsorszámokkal kápráztatott 
el bennünket kistérségünk felnövekvő nemzedéke.
A kellemes táncházasdi után az fogalmazódott meg bennünk, 
hogy mi is képesek vagyunk ilyen találkozó megszervezésé-
re, bár le a kalappal a házigazdák előtt.
Büszkék vagyunk arra is, hogy a Rádiónk munkatársai 
szintén ott voltak és hanganyagot készítettek a találkozóról 
továbbá riportokat, a jelen lévő ifjúsági szakma képviselő-
ivel.

A különbusz hazaérkezésekor nem vette el jó kedvünket 
még az eső sem, hiszen sok szülő autóval várta csemetéjét.
Egy kis képes ízelítő a találkozóról.

Kistérségi ifjúsági találkozó- Határtalan7
Naná fiatalok! Aki nem

vett rész Nyitó Bulinkon az 
bánhatja!! 
Viszont aki szemfüles volt, 
az bepótolhatta a Mikulás 
bulin 3-án.
Aki még nem volt nálunk az 
jöjjön be, mert legújabb me-
rész álmainkat Pince Klub 
malteros munkálataiban 
éljük ki! Ha kíváncsivá tet-
tünk nézzél be hozzánk egy percre, és ott ragadsz órákra. 
Természetesen a délutáni órákra! 

Addig is jó munkát és tanulást kívánnak Neked a már 
meglévő RIIP tagok!

Áldott Békés Karácsonyt és egy nagyon Boldog Új Esz-
tendőt kívánunk mindenkinek aki „gyakorlatilag” és ter-
mészetesen szívben Fiatal.

RIIP Hírek

Tájékoztató
Iskolánkban a téli szünet előtti utolsó tanítási nap 

2005.dec.20-án lesz. Ekkor közös karácsonyi ünnepen köz-
szöntjük tanulóinkat, dolgozóinkat és partnereinket. 

Szeretettel várunk minden érdeklődőt és kedves Szülőt 
dec. 20-án 8.15 - kor.

A szünet utáni első tanítási nap:
 2006. január 3-án (A hét, kedd).

A téli szünetben tanulóinknak igény szerint ügyeletet és 
programot biztosítunk Molnár István napközis nevelő veze-
tésével, irányításával (dec. 21-én, 22-én, 23-án, 27-én,28-án, 

29-én, 30-án, és 2006. jan. 2-án)
Vadász Istvánné

      igazgató

A Rákóczi Néptáncegyüttes 
vezetősége és tagsága
kellemes karácsonyt, 

és békés új esztendőt 
kíván minden Kedves Olvasónak!
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Rákóczifalva 2006-2013

Rákóczifalva Nagyközségi Önkormányzat Képviselő-
testülete
2005. december 2-án 17 órakor KÖZMEGHALLGATÁST 
tartott a megközelítően 60-70 lakos részvételével.
Tóth Lajos Rákóczifalva polgármestere  fő napirendi pont-
jaként „Rákóczifalva - 2006-2013”  címmel  tartotta meg 
tájékoztatóját. 
A címből is következik, hogy a településünk jövője volt az 
előadás fő témája.

A polgármester úr előadása elején rövid tájékoztatást 
adott Önkormányzatunk eddigi tevékenységéről. Értékelte 
az önkormányzat elmúlt három év munkáját. Majd áttért a 
településünkön 2006 évben várható fejlesztésekre. 
Ez után a 2007-2013 közötti időszak tervezett fejlesztési 
irány vonalát mutatta be.
A várható fejlesztésekről címszavakban az „Önkormányzati 
Hírek” oldalain olvashatnak.

Az előadás utolsó szakaszában felvázolta a 2007-2013- as 
időszak gazdaságossági mutatóit, melyek alapján megvaló-
síthatónak látja a most még talán sokak számára „futuriszti-
kusnak ható” terveket.

Ezt követően Szolovjov Rita, az önkormányzatunk pályá-
zatokért felelős előadója tájékoztatta a megjelenteket arról, 
hogy  településünk továbbjutott a LEADER+ Vidékfejlesz-
tési projekt  2. fordulóján.
A közmeghallgatás befejező részében a hozzászólások kö-
vetkeztek.

A legtöbb hozzászólás a településünkön működő szenny-
víz hálózat üzemeltetési problémáival foglalkozott. A felszó-
lalók nehezményezték, hogy a hálózat Kinizsi úti rendszeres 
törése folytán az ott lakók számára nemcsak hogy kellemet-
len, hanem közegészségügyi szempontból is veszélyes prob-
léma feltétlenül és haladéktalanul megoldásra vár.  
Ezzel kapcsolatosan felmerült a  nem megfelelő kivitelezés, 
és azoknak a lakosoknak a felelőssége illetve felelőtlensége 
is, akik úgymond nem a rendeltetésnek megfelelően hasz-
nálják a szennyvízelvezető rendszert. Vagyis olyan tárgya-

kat is találtak már a rendszerben pl.: kispárna, ruhadarabok, 
vatta, különböző betétek, amelyek már többször eldugították 
a csöveket. 
Az egyik ott lakó problémaként vetette fel, hogy az Arany J. út-
tól a  Toldi M. út  bizonyos szakasza személygépkocsival nehe-
zen járható.
A szót kérők egyike felhívta a figyelmet a fejlesztések kapcsán a
VÍZ – KÖRNYEZET – TISZA kapcsolatára.
 A nem portalanított utak, földutak  „bogárhátúra” történő 
gréderezését javasolta az a hozzászóló, aki nehezményezte, 
hogy szerinte az önkormányzat nem megfelelően képviseli 
a lakosok érdekeit. Példaként említette, hogy a Rózsa és a 
Bartók B. út közötti útszakasz aszfaltozása rendkívül fontos 
lenne, ez évek óta gondot jelent, de ezt máig sem oldotta 
meg a testület. Valamint nem elégedett az EON áramszolgál-
tató hálózatfejlesztési tevékenységével és az önkormányzat 
ez irányú hozzáállásával.

Két hozzászóló is említést tett a révátkelő és a majdan 
megépítendő komp szükségességére.Problémaként jelent 
meg a községünkben a temetőhöz vezető úton az újonnan 
épült vágóhíd építése és működése kapcsán előállt hely-
zet. Miszerint az építés alatt is és az üzemeltetése folytán is 
sáros maradt az úttest. A felvető szerint nem tisztítják az utat 
rendszeresen és megfelelő alapossággal.
Felszólalásában a vágóhíd jelenlevő tulajdonosa elnézést 
kért a kellemetlenségekért. Köszöni azok türelmét, akik 
megértéssel voltak és vannak a vágóhíd építése és működése 
kapcsán. 

Hozzátette, hogy jó lenne ha, egy kicsit nagyobb tole-
ranciát gyakorolnának a lakosok az ilyen helyben végzett 
beruházások esetében, hiszen ezek a vállalkozások hozzájá-
rulnak a település fejlődéséhez. Példaként említette, hogy a 
vágóhídon 30 fő dolgozik és ebből 15 fő helyi lakos.
 Válaszként fenti problémák lehetőségek szerinti gyors 
megoldására tett ígéretet polgármester úr, kiegészítve azzal, 
hogy jelen piaci helyzetben az Önkormányzat a problémás 
esetek továbbításán kívül sokszor nem tud hatással lenni a 
szolgáltatókra.                                                           

Karkus Tibor

KÖZMEGHALLGATÁST 

2005. December
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Egyesületünk november 26-án tartotta ünnepi évzáró 
taggyűlését. Vendégeink voltak: Iváncsik Imre honvédelmi 
államtitkár, dr. Kovács László főorvos, dr. Nagy-György 
Éva főorvos, Palágyi Gábor, Kisújszállás polgármestere, dr. 
Túróczi Imre alpolgármester, Kármán István alpolgármes-
ter, Pinczi Imre és Bodács István, az Ex-polgármesterek 
Klubjának küldöttei, a Nagykunhalmi BEROE és a Nap-
sugár BEROE Kisújszállásról, a helyi képviselő-testület 
tagjai, civilszervezetek és intézmények vezetői, a Polgári 
Kör, Czikkely Józsefné videós. A beszámoló és a köszön-
tő után színvonalas kulturális műsor következett Pálinkás 
Györgyné, az Integrált Szabadidő Központ igazgatója mű-
sorvezetésével.

* * *
Tisztelt Újságolvasók! Sajnos igaz, hogy az élet minden 
területén megtaláljuk a pozitív dolgok mellett a negatív je-
lenségeket is. Nincs ez másként a civil szférában sem. Né-
hányan úgy vélik, hogy a szervezet csak a támogatást veszi 
igénybe – s nem ad „cserébe” semmit a falunak. Úgy gondo-
lom, hogy az éves beszámolónk ékesen bizonyította, meny-
nyire nem így van. Az egyesület továbbra is célkitűzésének 
megfelelően működik, lehetőségeihez mérten segíti tagjait.

* * *
December 7-én immár második alkalommal szerveztük az 
Aranyősz Bentlakásos Otthon lakói, klubtagjai és a fogyaté-
kos gyermekek számára vidám, zenés délutánt, ahol átadtuk 
az egyesület ajándékait.

* * *
Megtartottuk 2005. évi utolsó összejövetelünket is, ahol ka-
rácsonyi ajándékokat adtunk át tagtársainknak.

* * *
Az általános iskolások számára kiírt „Mit jelent számodra 
a karácsony?” díjazására az iskolai karácsonyi ünnepségen 
kerül sor.

 * * *
A 2005. év végén tagtársaim nevében szeretném megköszön-
ni Rákóczifalva nagyközség önkormányzatának a pályázati 
lehetőséget, minden támogatónk és tagtársam munkáját, 
amivel hozzájárultak, hogy ilyen színvonalas munkát tud-
junk végezni.
 

Bár a Télapó nem szánon érkezett – mert a hó bizony hi-
ányzott -, így is óriási örömet okozott a Varsány Közösségi 
Házban összegyűlt apróságoknak és szüleiknek. December 
4-én, délután 17 órára zsúfolásig megtelt a közösségi ház 
színházterme: több mint háromszázan voltak kíváncsiak a 
Télapó műsorra. A színpadon a Léghajó Színház művészei 
énekeltették, szórakoztatták a kicsiket, majd Torda Ferenc 
zenés Télapó-hívogatóján daloltak együtt a gyerekek. Ter-
mészetesen nem hiába: megérkezett a Télapó, akitől minden 
gyermek szaloncukrot és ropogós, piros almát kapott aján-
dékba. (A szaloncukor a Rákóczi Kézilabda Klub, a Polgári 
Kör, Vígh Gyula és a szolnoki Áfész, míg az alma Novák 
Gyula vállalkozó ajándéka volt.)

Míg a kisebbek a Varsány Közösségi Házban a Télapót 
csodálták, addig a Faluházban a nagyobb gyerekeket várta 
buliba a RIIP. A zenét Herbály Zsolt diszkós szolgáltatta, 
míg a büfében az SZMK tagjai szorgoskodtak.

Cs. Cs. R.

Azok a fiatalok, kamaszok, akik szívesen olvassák a kor-
társaikról szóló regényeket, bizonyára jól ismerik a Tök 
Jó Könyvek sorozatot. E sorozat köteteiként jelent meg 
Babay Bernadette írónő számos regénye is.
A Nagy Könyv elnevezésű, országos akció keretében 
most településünkön is köszönthettük a népszerű szer-
zőt. December 14-én, szerdán, 10 órakor kezdődött az 
általános iskola könyvtárában az író-olvasó találkozó a 
hatodik, hetedik és nyolcadik osztályos diákok számá-
ra. A kamaszkor kísérőjelenségét, a zűrös lelkivilágot jól 
ismerő írónő beszélgetőtársa Hellenpach Rozália könyv-
táros volt.

Cs. Cs. R.

BEROE-HÍRADÓ

Minden kedves olvasónak kí-
vánunk kellemes karácsonyi 
ünnepeket és békés, boldog, új 
esztendőt a Belszervi Betegek 
Egyesületének tagjai nevében!

Komárominé Kovács Katalin 
egyesület vezető

TÉLAPÓ ITT VOLT!

Vendégünk egy „Tök Jó Írónő”



20

2005. December

É V F O R D U L Ó R A

 Harmadik levél
  1701. máj.29-én zárták Rákóczit 
a bécsújhelyi várba, ugyanabba 
a zárkába, ahonnan nagyapjának 
(Zrínyi Péter) útja a vérpadra ve-
zetett. Lehmann kapitány ügyelt 
fel rá, minden lépését szigorúan 
ellenőrizte. Leveleit ellenőrizte és 
így megtudta, hogy az európai ki-
rályok, köztük a porosz király  (a 
kapitány is porosz volt) érdeklőd-
nek Rákóczi sorsa iránt, és a feje-
delem kiszabadítását sürgetik. A 

kapitány ezért enyhített a felügyeleten, és a rabbal folytatott 
beszélgetéseiből meggyőződött arról, hogy ártatlanul zárták 
fogságba. Megérlelődött benne az a gondolat, hogy a rab 
kiszabadításában ő tudna segíteni.
Rákóczit felségárulással vádolták, Longueval elárulta, 
hamis vádakkal támadta. Rákóczinak be kellett látnia, a 
császár le akar vele számolni, ezért egyedül  szökés útján 
mentheti meg az életét. Minderről II.Rákóczi Ferenc a kö-
vetkezőképpen emlékezett a Vallomások-ban:

“Valamelyik napon nagyobb mennyiségű bor fogyasztá-
sától igen vígan jött hozzám Lehmann százados, aki előre-
bocsátván szíve őszinteségének bizonygatását, felajánlotta, 
hogy föláldozza értem életét, és maga beszélt rá, hogy a 
szökésről gondoskodjam, felajánlva segítségét a szükséges 
eszközök megszerzésében. Sok és különféle gondolatom 
volt, miután a százados eltávozott tőlem. Veszélyes volt rá-
bízni magam egy olyan tiszt titoktartására, akit sok közül 
választottak ki, és őrzésemre állítottak, de az ítélet és a ha-
lál veszélye rábeszélt a bizalomra. Megígérte, hogy elő fog 
készíteni a rács széttöréséhez kalapácsot és csípővasat, az 
ablakon keresztül való leereszkedéshez kötelet, és annak a 
vadaskertnek a kulcsát is, mely egészen a városfalig ölelte 
körül a várat. A vízzel telt árokba ereszkedés eléggé mere-
dek volt,a mért vízmélység négy láb, sőt ennél is több. De 
abban reménykedhettem, hogy ha kötéllel ereszkedem le, 
lábam erőteljes rúgásával eltávolodhatom a faltól, s így elér-
hetem a korláttal övezett hidat, mely körül vette a várárkot. 
Estefelé egész órákat töltöttem ezzel a munkával. Megpró-
báltam kitépni a rács kampóit, hogy eltávolíthassam a falról, 
és így tér nyíljék számomra a leereszkedéshez.
Megegyezés született, hogy az elrendelt napon feleségem 
egyszerű származású nőnek öltözve gyalogszerrel jöjjön 
a várba...Az egész éjszakát kölcsönös ölelésekkel és bez-
szélgetéssel töltöttük. Többek között megegyeztünk abban, 
hogy az egyik kocsis alattvalómat elküldi azoknak az utak-
nak a kifürkészésére, amelyiken engem vinni fog, s hogy a 
lovak nyolc nap múlva egy megjelölt fogadóban várjonak, 
és hogy azt a lovat, amelyiken én készültem utazni, ugyan-
abban a városkában Lehmann százados öccse (aki, bátyához 

hasonlóan katona volt és szívesen segített a szökésben) ve-
zesse egy özvegyhez, aki egyedül lakik saját házában. Így 
a hajnalpír megjelenésekor könnyek és jajongások között 
váltunk el egymástól.
Már el lehetett mozdítani a vasrácsot, és minden elő volt kéz-
szítve a leereszkedéshez, egyéb nehézségek miatt azonban 
mindez keresztülvihetetlen volt. Megkértem tehát a száza-
dost, hogy gondoskodjék számomra Castelli-ezred köny-
nyűlovasainak öltözetéhez hasonló ruháról, mivel ügyeimbe 
beavatott öccse ennek az ezrednek volt a zászlósa, és gyak-
ran szokott testvére látogatására jönni a várba. Úgy hittem, 
hogy lovasaikhoz öltözve könnyen követhetem őt, amint 
kilép a várból, s ehhez az eljáráshoz maga is beleegyezé-
sét adta.”A fejedelem legényét is ki kellett juttatni a várból, 
ezért(PA)...”arra volt szükség, hogy megkisérelje azt a hir-
telen támadt tervemet, hogy megpróbál átmenni egyenesen 
a vár nagykapuján, s ha kérdezik, felelje azt: betegeskedem 
miatt elküldtem őt jezsuita gyóntatómhoz, hogy elhozhas-
sam. Tehát meg kellett várni az ő távozásának sikerét, jólle-
het a várakozás hosszúnak rémlett.”
A várakozás alatt Rákóczi Lehmann szobájában egy spay-
nyol fal mögött fölvette az előkészített egyenruhát. Közben 
majdnem lelepleződtek, mert váratlanul megjelent az ezre-
des, akit Lehmann kitalált ötlettel elcsalt a helyszínről. Így 
Rákóczi és Lehmann öccse - meggyőződve arról, hogy a le-
gény már átjutott a kapun - elindúltak.(Páldi A,)
“Megparancsoltam, a zászlós menjen előttem, én magam 
pedig vállamra vetve egy zsákot, melybe a köpenyeket szo-
kás tenni, követem őt. Át kellett haladnunk a lugason, mely 
a belső várat vette körül. Ott virrasztottak a velem együtt 
foglyul ejtett nemesek őrei, akik egymáséról gyújtották 
mg gyertyájukat, és szembejöttek velem, de én befeketített 
szemöldökömmel és bajúszommal nyugodt és kemény te-
kintettel elnézve fölöttük csak haladtam előre. Így hét őrsze-
met hátam mögött hagyva szerencsésen kijutottam a várból 
az előttem lépdelő ifjúval. Meggyorsítottam lépteimet, és 
ezután elérkeztünk az özvegyasszony házába, ahol a zsákot 
gyorsan a lóra kötve nyeregbe szálltam. Lóra szálltam, és azt 
hittem, ismerem az utat az ismeretlen városban a kapuhoz, 
de nem ismertem.Utcáról utcára bolyongtam. Nem mertem 
kérdezősködni a városkapu felől a szembejövőktől, nehogy 
gyanút keltsek, tehát részegnek tettettem magam, és lova-
golás közben testemmel hol jobbra, hol balra dűlöngélve, a 
részegek rekedt hangját színlelve, népies dalocskákat inkább 
mormoltam, mint énekeltem, hogy hosszantartó bolyongás 
ürügyet szolgáltasson a kapu iránti kérdezősködésre....Már 
mindenütt kigyúltak a fények a városban, gyorsabb lépésre 
fogtam a lovamat, abban a pillanatban érkeztem a kapuhoz, 
amelyben annak bezárására a szokott módon már fegyver-
ben állt az őrség és a lakattal lezárandó sorompót már

(folytatás a következő oldalon) 
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 lehúzta az őrszem. Nem tartozom-e a Castelli hadosztályhoz 
- kérdezte az őr. Erre öltözékemet megmutatva, borízű han-
gon feleltem, felemelte a sorompót, szabaddá tette előttem 
az utat, és így lehullott a bilincs, és én megszabadultam.”
 
A városkaputól távolabb a folyó (Lajta) gázlójánál Rákóczi 
legénye várta urát. Már vaksötét volt, sietni kellett, de a kos-
csis nem ismerte ki magát a sötétben. A Fertő mocsaras vidé-
kén sokszor maguk tolták, húzták a sárban az elakadt kocsit, 
míg nagy nehezen át nem jutottak Magyarországra.
Rákóczi szökését hamar felfedezték. Elfogató parancsot ad-
tak ki Lehmann százados ellen, vasra verték. Rákóczi fele-
ségét őrizet alá helyezték. A századost kínzásokkal vallatták, 
barbár módon lefejezték és felnégyelték.

(Páldi András)

Az elsődleges prevenciót illetően a tüdőrák elleni harc 
messze legfontosabb eszköze a dohányzás elhagyása! A do-
hányzás abbahagyása után a tüdőrák kialakulásának kocká-
zata folyamatosan és egyre nagyobb mértékben csökken. A 
dohányzás abbahagyása után tíz évvel a volt dohányosokban 
a tüdőrák kialakulásának kockázata alig magasabb a nem 
dohányzóknál észlelt kockázat  szintjénél! A megelőzésben 
szerepet játszhat a táplálkozás is: a magas zsírtartalmú táplál-
kozás fokozhatja a tüdőrák kialakulásának kockázatát,  míg a 
zöldségek, gyümölcsök, a magas C- és E-vitaminban gazdag 
és szeléntartalmú táplálkozás csökkenti a tüdőrák kialakulá-
sának kockázatát. A legutóbbi kutatások szerint azonban a 
dohányosok túlzott, táplálék-kiegészítő formájában történő 
béta-karotin fogyasztása kockázatnövelő tényező lehet.

A megbetegedések zömére igaz - de különösen így van 
ez a rosszindulatú daganatos megbetegedésekkel -, hogy a 
terpiás lehetőségek annál kedvezőbbek, minél hamarabb, 
minél koraibb stádiumban kerül felfedezésre az adott kórkép. 
Másodlagos prevenció alatt a betegségek tüneteket még nem 
okozó, úgynevezett preklinikai fázisban, szűrővizsglattal 
történő felfedezését értjük.

Hazánkban a korábban népbetegségként pusztító tü-
dőtuberkulózis miatt a múlt század hatvanas éveiben ki-
épült a tüdszűrésnek a mellkasröntgen-felvételen,  az ún. 
ernyőfénkép-szűrésen alapuló rendszere. Évtizedek alatt ki-
alakult egy jól működő hálózat, amelynek eredményeképpen 
ma is 184 ernyőfénykép-szűrőállomás működik az ország-
ban, szakképzett orvosokkal és tapasztalt asszisztensekkel. 
A vizsgálatok száma a hetvenes években volt a legmaga-
sabb, a szűrés akkor lehetett a leghatékonyabb. Ez utóbbi azt 
jelentette, hogy az akkori tüdőrákos betegek felét szűréssel 
fedezték fel. Sajnos a későbbiekben a szűrési fegyelem la-
zulásával a kiszűrtek aránya csökkent: ma a tüdődaganatok 
körülbelül egyharmadát emelik ki ilyen módon.

A magyarországi adatok arra utalnak, hogy az ernyő-
fénykép-szűréssel felfedezett tüdőrákos betegek körében a 
betegség stádiummegoszlása kedvezőbb, a sikeresen operál-
tak aránya duplája a panasszal felfedezettekhez képest. Az 
ernyőfénykép-szűréssel kapcsolatos kedvező hazai adatokat 
több, főként Japánban végzett vizsgálat is alátámasztja.

A tüdőrákos betegek rizikócsoportja jól meghatározható: a 
dohányosok és a járványtani (epidemiológiai) adatok alapján 
a negyven év felettiek képezik. Indokolt tehát - a tüdőgyógy-
ász szakmai kollégium állásfoglalásával egybecsengően - a 
40 év feletti dohányosok évenkénti ernyőfénykép-szűrése.
Sajnálatosan a hazai ernyőfénykép-szűrőpark egy része el-
avult, és nem felel meg a szakmai követelményeknek. Így 

szükséges a modernizálás, a digitális technikával történő 
mellkasröntgen-szűrővizsgálat centrumokban történő kifej-
lesztése. Fontos, hogy ezt a törekvést a Népegészségügyi 
Program mind elviekben, mind pedig gyakorlatban a fej-
lesztéshez szükséges anyagi eszközök biztosításával is tá-
mogassa.

Új, intenzíven kutatott módszer az alacsony sugárterhe-
léssel járó, mellkasi komputer tomográffal (CT-vel) végzett 
szűrés, melyet 40 év feletti dohányosokon végeznek éven-
kénti gyakorisággal. A kezdeti eredmények bíztatóak, de 
számos kérdés vetődik fel még a módszerrel kapcsolatban. 
Két-három év múlva, a nagy klinikai vizsgálatok befejezése 
után többet tudhatunk a szűrés valódi hatékonyságáról, bár 
azt már ma is megállapíthatjuk, hogy igen magas a költség-
igénye.

(www.MOTESZ.hu/motesz/admin_cikk.html)

 A tüdőrák megelőzési lehetőségei - a tüdőszűrés fontossága

 Harmadik levél
(előző oldal  folytatása)

FELHÍVÁS

Kérjük a tisztelt 30 éven felüli rákóczifalvi lakosokat, 
hogy aki idén a helyben szervezett 

kötelező tüdőszűrésen nem vett részt, 
de 2005. évi tüdőszűrésről igazolása van, azt a 
Rákóczifalvi Polgármesteri Hivatalba, Kupeczki Krisz-
tina szociális ügyintézőhöz postán vagy személyesen 

eljuttatni szíveskedjen. 

Segítő közreműködéséket köszönjük!
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(Érteni értelemmel, szeretni érzelemmel)
A rendszerváltás egyik nagy eredménye volt a sajtósza-

badság és ezzel elindulhatott a vélemények szabad áramlása. 
Milyen nagyszerű dolog ha valakinek más a véleménye és azt 
nem támadásnak veszik, hanem indulatok nélkül elfogadják a 
máshogy gondolkodókat. 

A vélemények cseréjéből kialakul egy erős jövőkép, ahol 
az értelem vezet minden gondolatot. 

Az tény, hogy Varsány már 930 évvel ezelőtt lakott telepü-
lés volt, ez erősítheti bennünk az elszántságot és kötelességünk 
tovább vinni ezt a történelmi szellemet. Nehezíteni fogja mun-
kánkat az a tény, hogy több Varsány nevű telepüólést is rejt a 
föld a Tiszáig elterülő részen. Tiszavarsány, Varsánypuszta, 
Alsóvarsány, Varsány … stb. 
Ezen a hatalmas területen fekszik Rákócziújfalu is, aminek 
közepén áll a Törvényhalom. 

Az EU kistérségekben gondolkodik és nagyrabecsüli azo-
kat a településeket, akik együtt szeretnék megoldani prob-
lémáikat. 

A közös gondolkodás és cselekvés a világon minden-
hol erőteljesebben segíti a települések haladását. A közös 
cél a turizmus, amiben megtalálhaó a lehetőség a kitörés-
re és ennek kell minden erőnket alárendelni. Ehhez óriási 
segítséget nyújt Szent István szelleme, aki 1000 évvel 
ezelőtt egy hatalmas államot szervezett. Kemény kézzel 
és akarattal közigazgatást, hadsereget és védett határt. 

Ezt a kiemelkedő teljesítményt 500 évig láthatta Eu-
rópa. Csak Mohács vetett véget az 500 éves szellemi és 
anyagi gyarapodásunknak. A tragédiát az ország 150 
évig nem heverte ki, esélyt csak az 1703-ban a Rákóczi 
Ferenc vezette szabadságharc adott. A nekünk névadó 
fejedelem minden vagyonát a magyar szabadságért adta. 
Példaértékű hazaszeretete és önzetlensége néhányunkat 
arra sarkalt, milyen nagyszerű lenne Vadászkastélyát, 
amit sajnos 1892-ben lebontottak, ha újjáépítenénk. 

Rákóczinak ez csak egy „kastély”  volt a sok közül, de ne-
künk ez az egy hiányzik. Ezzel adózhatnánk ennek a rend-
kívüli EMBERNEK. Az országban elsőként építhetnénk újra 
egy műemléket, ami a falunknak büszkeségévé válhat, hiszen 
360 m² volt az épület. Benne kialakítható lenne a helytörténeti 
múzemum, előadások szervezése, mozi, konferenciák és csa-
ládi események reprezentatív rendezése … stb. 
Az alapítványunk kezdetekor Visegrádon is rájöttek, ha a Ki-
rályi Várat be szeretnék mutatni a túristáknak, az kevés ha 
csak falmaradványok között járkálnak. Programjukban meg-
kezdték a rekonstrukciót és a mai napig építik a már évszázad-
ok óta elpusztult épületeket. Ezzel évente 3-4000000 turista 
látogatja Visegrádot! 

A város biztos befutó lett azzal, hogy felismerték a történe-
lem ápolásának fontosságát. 
Felvállalták RIVAROL francia filozófus gondolatát.

„Amikor 24 órával hamarabb van igazunk, mint az emberek 
többségének, 24 óra hosszat bolondnak néznek bennünket.”

Ha mi is megőrizzük ezt az 1000 éves történelmi szellemet 
és ápoljuk hagyományainkat, az előttünk itt élő Varsányiak, 
akik a felhők felett békésen néznek bennünket, azt hiszem bő 
áldást szórnak ránk és méltó örökösöknak tartanak bennünket.                                                

Balázs Antal

I.  Egy amerikai akciófim főszereplője pisztoly nélkül
elmond két értelmes tőmondatot.
II.  Gregor Bernadett az 1000. férje után apáca lesz.
III.  Vujity Trvutko fejéről leoperálják a sapkát.
IV.  Lottószámok: 5, 31, 33, 59, 71. Ezeket a számokat 
37541-ig ki fogják húzni.
V.  Az Omega együttes megkezdi búcsúkoncert sorozatát, 
ami közel 300 évig tart.
VI.  A kereskedelmi TV-ben Győzike zebrája fog verseket 
mondani.
VII.     B. U. É. K                                            Balázs Antal

Demokráció

Tóni Barátom egyetlen felvetéséhez szeretnék pár gondolatot 
hozzáfűzni, nevezetesen a „Vadászkastély” újjáépítése.

Nem tudom kire  gondolt a megvalósításában.
Nem tudom él e a falunkban, vagy az országban olyan vál-

lalkozó szellemű, aki be tudna fektetni közel félmilliárd forintot 
minderre a célra, tudva a beinvesztált anyagiak megtérülésének 
teljes reménytelenségét .

Remélem nem az önkormányzatra gondolt!
Ismerve  az önkormányzatok anyagi adottságait, jó ha megtart-
ják működőképességüket. Ebben helyzetben nem hiszem, hogy 
egy új intézmény kialakítása és fenntartása lenne a prioritás. Sőt 
fontosabb a meglévők és azok működésének racionalizálása. 

Pár éve volt alkalmam  negyven-ötven településen közelebb-
ről szemügyrevenni jó és kevésbbé jó állapotban lévő, valóban 
kastélyokat, amelyek műemlék jellegüknél fogva komoly nemze-
ti értéket is képviseltek és képviselnek. Ezek mind egytől-egyig 
olyan befektetőkre vártak és valószínű jelenleg is várnak, akik  a 
komoly kulturális örökségünket megóvnák és hasznosítanák (be-
fektetés megtérülése lényeges motívum). 

A kastélyok többségét önkormányzatok adták vissza a Kincs-
tári Vagyonkezelőnek, mert a fenntartásuk még segítséggel is 
meghaladta anyagi lehetőségüket.

Ezzel a pár mondattal nem szárnyat akarok szegni, sőt örülnék, 
ha  találnánk befektetőt, vagy összeállna egy „csapat”, akik haj-
landók lennének több tízmilliót áldozni, vagy összelobbizni e ne-
mes célra. Igaz az utóbbiban erősen kételkedem, mégpedig azért, 
mert a helyi vállakozók még a leendő, saját klubjuk  székházának 
fenntartását is az önkormányzat nyakába lőcsölték volna.

Papp Imre

Nostradamus Bulvár 2006
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Kedves Olvasóink ! Az alábbiakban egy karácsonyi menü 
sorral szeretném Önöket meglepni. Első olvasatban én ma-
gam is igen újszerűnek találtam a megszokott ünnepi étel-
sorokhoz képest, barátkoznom kellett vele, de rájöttem , ke-
vés alapanyagból, olcsón és gyorsan elkészíthető. Ez utóbbi 
szempont pedig az ünnep estéjén nem elhanyagolható, hiz-
szen így több időt tölthetünk szeretteink körében. Kérem , 
hogy barátkozzanak meg vele Önök is és próbálják ki. Eset-
leg ki – ki ízesítse még saját ötletei alapján.
Aszaltszilva leves:

1/2 kg magozott aszalt szilva, 1 db fahéj, 3-4 szegfűszeg, 
diónyi vaj, 2 dl tejföl, csipetnyi só, habaráshoz liszt.
Az aszalt szilvát 1 l vízben a fűszerekkel puhára főzzük. A 
liszttel behabarjuk, majd hozzáadjuk a vajat. Melegen tálal-
juk. Ha többet szeretnénk belőle készíteni a fűszerek meny-
nyiségét arányosan növeljük.
Narancsos csirke:

1 egész csirke darabokra vágva, 2 apróra vágott hagyma, 
4 narancs, 2-3 szegfűszeg, 1 dl étolaj, só bors ízlés szerint.
A narancsokat megmossuk, meghámozzuk, és karikára vág-
juk. A narancshéjakat csíkokra vágjuk és 2-3 dl vízben addig 
főzzük, amíg , már nem keserűek. Egy mély lábosban forró 
olajon megfuttatjuk az apróra vágott hagymát, hozzátesszük 
a csirkét, a szegfűszeget, a narancsok levét, a narancshéjat, a 
narancskarikákat és lassú tűzön puhára pároljuk. Aki szereti 
egy kicsit ropogósan a bőrét tepsibe téve készre piríthatja. 
Köretként párolt rizst kínáljunk mellé.
Pándi torta:

Fél csokoládés piskótatorta karika, 1 cs . pudingpor /bár-
milyen ízesítésű jó/ , 1 dkg zselatin, 3 dl meggylé, 1 citrom 
leve, 8 dkg cukor, 30 dkg magozott meggybefőtt, kevés őrölt 
fahéj.
A krémhez: 8 dkg étcsokoládé, 10 dkg porcukor, 3 dl tejszín-
ből vert hab, 1 dkg zselatin.
Egy tűzálló edényben a pudingport és a zselatint egy ke-
vés meggylével simára keverjük. A megmaradt meggylevet 
a cukorral felforraljuk és a pudinghoz keverve lassú tűzön 
krémsűrűségűre főzzük.A tűzről levéve hozzáadjuk a megy-
gyet melegen a tortakarikába helyezett piskóta lapra öntjük. 
Hagyjuk a formában kihűlni. Csokoládékrémet készítünk. 
Az étcsokoládét vízgőzön megolvasztjuk hozzákeverjük a 
porcukrot és lazán felvert tejszínhabot és végül a zselatint. 
Az elkészült krémet a megdermedt meggy tetejére öntjük, 
2-3 órára hűtőszekrénybe tesszük,  tetejét tálaláskor tejszín-
habrózsákkal és meggyszemekkel díszítjük.
Kellemes karácsonyi ünnepeket kívánok minden kedves 
Olvasónak!

Remélem, hogy az alábbi tanácsokat senkinek nem kell 
kipróbálnia, ha mégis talán legközelebb megfontoltabban 
fog ünnepelni.
Macskajaj, másnaposság elleni javaslat.

A macskajajnak is nevezett másnaposság oka a nagyfokú 
vízveszteség és vércukorszint csökkenés.  Az ivás egyik 
alapszabálya, hogy ne keverjük az alkoholos italokat. A 
pezsgővel bánjunk óvatosan, mert a szénsav felgyorsítja az 
alkohol felszívódását a véráramba. Ha már bekövetkezett a 
baj semmiképp se fogyasszunk másnap alkoholt. Biztosan 
segít a szénsavmentes ásványvíz. Fogyasszunk legalább 
kétszer annyit belőle, mint az elfogyasztott alkohol. Az al-
kohol vízhajtó hatású és kiszárítja a szervezetet. Gondos-
kodjunk cukortartalmú italokról és gyümölcsökről a cukor 
pótlására is. 1 kanál méz is csodát tehet. Sok esetben nagy 
segítség még a Dr,Stomi pezsgőtabletta is.  Megfontolandó 
azonban őseink bölcsessége is  Kutyaharapást szőrivel.

Boldog Új Évet !            Feketéné Molnár Zsuzsanna
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KÉRDÉSEK, VÁLASZOK

Biztosan okosabb lenne nem reagálni az intézmény neve 
mögé bújó, nevét eltitkoló anonim személy kapkodó magya-
rázgatására, mégis úgy gondolom: nem hagyhatom szó nél-
kül.

Valóban nincs újságírói végzettségem, ilyen babérokra 
soha nem is vágytam. A felelősszerkesztő felkérésére – tel-
jesen ingyen, szabad időm és technikai eszközeim felhasz-
nálásával - bátorkodtam észrevételeimet, gondolataimat pa-
pírra vetni. Ebből hármat emelt ki az anonim személy.

Írásaimat ismét átolvasva, most sem mondhatok mást, 
minthogy azokkal senkit megsérteni nem volt szándékom, 
hiszen tudom, hogy egy-egy ünnepség megszervezésé-
be sok, hatalommal bíró ember beleszól. Mégis: a tények, 
azok tények! Nem akarom ismételni önmagamat. Akik jelen 
voltak bizonyíthatják: észrevételeim valósak, megfogalma-
zásukban pedig – a racionalitás mellett – inkább a segíteni 
akarás, a jobbító szándék vezérelt.

A Híd Színház művészeivel kapcsolatos magyarázat ért-
hetetlen számomra, hiszen minden egyes alkalommal így 
konferálták fel őket, ez tény.

Tény, hogy a REBKö (az elírásért elnézést kérek) rendez-
vényén nem voltam jelen, az anonim személy rosszul látta, 
éppen ezért tartottam fontosnak megjegyezni, hogy soraimat 
milyen alapokra építettem. Hozzáteszem, hogy erről a ren-
dezvényről nem nekem kellett volna beszámolni, de mivel 
az erre legilletékesebb nem tette meg, úgy gondoltam, hogy 
a tiszteletre méltó meghívottak ennyit igazán megérdemel-
nek.

Tények mindazok is, amiket a családi hangversennyel 
kapcsolatban leírtam. Aki ott volt, hallhatta, láthatta. Nem 
egyedül voltam, aki kifogásolta mindazokat. Olcsó kifogás-
nak tartom a kórusra hárítani az alapvető udvariatlanságot 
még akkor is, ha repertoárjukat ők ismertethették leghitele-
sebben, egy köszöntés, köszönet mindenképpen kijárt volna 
nekik a község részéről. Ennek hiánya már bizony sokak 
szemében több, mint udvariatlanság.

Végezetül határozottan kikérem magamnak és vissza-
utasítom azt a már-már pimasz hangvételű megállapítást, 
miszerint észrevételeim „fantazmagóriák, valótlanságok”. 
Ha az anonim személy is nyitott szemmel és füllel járna a 
faluban és a rendezvények lebonyolítását elfogulatlanul 
szemlélné, igazat is adhatna nekem, még ha sok mindent 
másképp ítélünk is meg.

Az egyik szerkesztőségi tag szerint „ebben a faluban ad-
dig nem lesz változás, amíg amatőrök vagyunk”. Profikká
pedig - és ez már az én véleményem - csak akkor válhatunk, 
ha ki-ki a maga helyén teljes lelkiismeretességgel teszi a 
dolgát. Ki fizetésért, ki csak jó szóért!

A magam részéről befejezettnek tekintem az ügyet, a fel-
ajánlott telefonszám adta lehetőséggel nem kívánok élni. 

Máté Pálné

A múlt számban megjelenő „A meg nem kérdezett 
válaszol” című írásunkhoz megjegyzést fűzött, melyet 
csupán azért nem hagyunk válasz nélkül, mert fatális fél-
reértésen alapul.

Természetesen tudjuk, hogy ezt a lapot mindenki társadal-
mi munkában, ellenszolgáltatás nélkül írja, hiszen mi is ezt 
tesszük. Írásunk bevezetőjében leírt „szakmai(!) felkészültség” 
nem az újságírói szakmára vonatkozott, hanem természetesen 
arra, amit a kritikus éppen kritizál. Így például a zenei, szín-
házi kritikát az előadóművészetekben jártas, magasan kva-
lifikált szakemberek írják. Persze véleménye mindenkinek 
lehet (és van) a filmekről, színházi előadásokról, zenészekről
– ám ez nem kritika, hanem vélemény. És ez nagy különbség... 
Írásunkban ezt fogalmaztuk meg, s sajnáljuk, hogy ezt maguk-
ra, vagyis az újságra vonatkoztatták. 

A félreértésért elnézést kérünk.
Az Integrált Szabadidő Központ dolgozói

Lapzárta után érkezett lapunk e-mail címére az alábbi né-
hány kérdés. Sajnos a választ már nem volt időnk megkérni 
az illetékesektől, ezért minden érintettől elnézést kérünk és 
januárban természetesen helyt adunk a téma megválaszolá-
sára.
Kérdés: Miért nincs Rákóczifalván Bursa Hunagrica? A 
helyette kiírt ösztöndíjnak miért nincsenek kedvezőbb 
feltételei, hogy a rákóczifalvi főiskolásokat támogatnák? 
Tudomásom szerint szigorúbbak a pályázati feltételek itt, 
mint a Bursa Hungaricában.
Kérdés: Mi a legutolsó módosított időpontja a Coop áruház 
átadásának? Mi miatt késik ennyit?

A következő kérdés arra utal, hogy az Új Néplapban le-
hetőség volt a megye minden településének polgármesterére 
szavazni, mégpedig szaloncukrot, vagy virgácsot lehetett 
adni és az eredményt összesítették. (szerk)
Kérdés: Valóban virgácsot érdemel a Polgármester? Vagy 
csak azok szavaztak, akik elégedetlenek? Akik jót mondtak 
volna hallgattak? Miért nehéz kimondani azt ami jó?

Válasz a válaszokra Tisztelt Szerkesztő!

E-mail-on érkezett

Ezt a témát  a lap hasábjain lezártnak tekintem.
A jövőben igyekszem a személyeskedésbe torkoló „leve-
lezgetéseknek”  nem helyt adni. 

Természetesen a köz érdekét szolgáló és jobbító szán-
dékú észrevételeket és véleményeket továbbra is köszö-
nettel fogadjuk. 
(Tel.: 06/20/3917-444, e-mail:rakoczilap@freemail.hu) 

pbm
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- Újoncként a csapat 
egészen szép eredményt 
ért el. Te hogyan érté-
keled a teljesítményt? 
Reális ez az eredmény, 
vagy többre képes a 
gárda?
- Így, hogy már minden 
csapatot megismertünk 
ebben az osztályban, 
kicsit savanyú a sző-
lő, mert a mutatott játék 
és a csapatok erősségét 
figyelembe véve a do-
bogón kellett volna vé-
geznünk. De ne legyünk 
elégedetlenek, mivel az 
5-6. helyet tűztük ki cé-

lul, azt el is értük. 
Sajnos jött egy hullámvölgy a bajnokság közepén, s ez 
okozta a dobogóról való lecsúszást.
Jól indultunk, de sérülések jöttek közbe. Két alapember ki-
esett, további sérülések is voltak, ez egy kicsit hátráltatta a 
munkát, a vége viszont jóra sikeredett, hiszen 4 meccsből 10 
pontot szereztünk, így tudtuk a célkitűzéseinket teljesíteni.

-Kiket tudnál kiemelni, kik érdemelnek elmarasztalást?
-Egyénileg én nem szeretek kiemelni, csapatban gondolko-
zom, bizonyítja a csapat erősségét, hogy mikor a kulcsem-
berek gyengébbek játszottak egy kicsit, akkor a kiegészítő 
játékosok is hozzá tudtak tenni. Tudtak segíteni a csapatnak. 
Az elvárásoknak megfeleltek. A körülményekhez képest 
maximálisan elégedett vagyok mindenkivel.

-Mennyire voltál elégedett az edzéslátogatottsággal?
-Az iskola elindulásáig elégedett voltam, hiszen 20-22 já-
tékos is részt vett a tréningeken, de utána is stabilizálódott 
az a 12-14 fő. Szerencsére lehetőségünk van a tornacsarno-
ki edzésre is, így amikor már hamarabb sötétedett, akkor is 
tudtunk jó munkát végezni. Összességében elmondhatom, 
hogy mintegy 70-80%-os volt az edzéslátogatottság.

-Mikor indul a felkészülés a tavaszi idényre?
-Nem állunk le, hiszen a téli időszakban zajlik a RÁCSA 
teremtorna, ahol szinte az összes játékos szerepet kap, ezen 
kívül a teremben folyamatosan edzünk. Az alapozó edzé-
sek január 10-én kezdődnek. Februárban lesz az Új Néplap 
kupa, ahol kötelező jelleggel részt kell vennünk.

-Van-e tervbe véve erősítés?
-22 játékost neveztünk be a nyáron, ebből 2-3 játékos le-
morzsolódott munkahelyi elfoglaltsága miatt. Nem tudtak 
edzésre járni egyáltalán. Ebben az osztályban már nem 
megy edzés nélkül. 2 alapember, mint ahogy már említet-
tem, Méhesi Zoli és Cseh Tamás kiesett, ő hiányuk is nagyon 

érzékenyen érint. Varga Csaba nem vette komolyan a mun-
kát, több mint valószínű, hogy nem számíthatunk rá.

-Mi a tavaszi idényre a terv?
-2-3 emberrel szeretnénk erősíteni, főképpen csatárral és tá-
madó-futó játékossal, ha ez sikerül, akkor mindenképpen a 
dobogón kellene végeznünk.
Eredményes felkészülést és sikeres tavaszi szereplést kívá-
nok Neked és a csapatnak is!
 Molnár István

Beszélgetés Bagi Józseffel

A Mikulás személyesen is ellátogatott az óvodás ill. isko-
lás fiúk edzésére!

Dicsérte a játékosok csapatjátékát, legendás cseleiket, 
minek híre még az Északi sarkra is eljutott!
Viszont a dicséreten kívül még felhívta a lurkók figyelmét
arra is, hogy nemcsak a focipályán kell jól viselkedni, ha-
nem azon kívül is!

A Télapó nem is jöhetett üres kézzel, minden kispajtás 
csomagot, ill. egy, minthogy focistákról van szó, labdát kap-
tak ajándékba. Köszönjük a Mikulásnak a látogatást, segítő-
inek a támogatást!
Támogatók: 

-KERT ’91 Kft.
-Ürögdiné Jobbágy Erika
-Kocsis György
-Vígh Gyula
-Pásztor Szikvíz

KÖSZÖNJÜK A TÁMOGATÁSUKAT!
És nem utolsó sorban köszönet a fiúk edzőjének Ruskó
Zsoltinak, amiért közbenjárt a Télapónál és megszervezte a 
találkozást! /A fiúk legnagyobb örömére!/
Bízzunk benne, a Mikulás jövőre is ráér majd és ellátogat 
újra, hátha akkor majd még focizni is lesz kedve!

MPZS.

Télapó az ovifocin!
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NYÁRI ÉLMÉNYEM
„Táncot lejt a falevéllel
dombtetőn a szellő.
Lenn a völgybe pőre tölgyre
könnyet ejt egy felhő.
Rőtszín lombot ringat a tó
fénytől-fosztott hátán.
Ködpaplanba bújt a mező
ólmos hajnal láttán.
Rőzsehordó szekérkerék
váj a sárban árkot.
Kopárra mart bokor sóhajt:
Igaz-e, hogy nyár volt?”
             ( Barabás Éva: Az ősz)

Jutott eszembe ez a kis gyermekvers az őszről, amikor 
elkezdtem leírni nyári élményeimet, amit szeretnék megosz-
tani másokkal is. Élményekkel teli, néha könnyes szemmel, 
visszagondolva az emlékekre, szeretettel írtam le, raktam 
sorrendbe mondanivalómat és a fényképeket.
Milyen lehet most az Erdélyi havasokban? Beöltöztek már 
a Lakóca hegy gyönyörű fái, bokrai, Sepsiszentgyörgy Szé-
kely múzeumának hatalmás fái felvették azóta tarka ruhá-
ikat, Tusnádfürdő hegyei pompás színekbe burkolóztak, a 
„nagyenyedi két fűzfa” elhullatta már lombját? De jó lenne 
most is látni, gyönyörködni benne! 
Hogy az  elején kezdjem, visszaemlékezem a régebbi idők-
re.

Még középiskolás voltam, amikor szüleink és anyai nagy-
anyám egyre többet beszéltek Erdélyről, Nagyenyedről, 
nagyapánkról, ki Romániában van eltemetve, mert ott halt 
meg a fogolytáborban. Egyszer megkeressük a sírját, mond-
ták, mert mamám lelke csak akkor nyugszik meg, ha virágot 
vihet a sírjára. Sajnos erre nem került sor. Édesanyám is, a 
húga is és mamám meghaltak már. De én egyre közelebb ke-
rültem ahhoz, megvalósítsam az Ő elképzeléseiket.

Először 2004. júniusában voltam Erdélyben a II. Rákó-
czi Ferenc Nyugdíjas Klub néhány tagjával. Ez a kirándulás 
olyan mély nyomot hagyott bennem, hogy hazatérve csak 
meséltem, meséltem, és azt mondtam oda a családomnak 
is el kell menni, azt nekik is látni kell. Egy esti beszélge-
tésen döntöttünk, megyünk Erdélybe és megkeressük a sírt 
Nagyenyeden. 
Augusztusban  útra keltünk és eltöltöttünk egy hetet Erdély-
ben. 

Már az előkészület is élmény volt. „Hol fogunk aludni, 
volt az első kérdés. Megoldjuk, válaszoltam. Mindent leszer-
vezek, Ti csak vezettek és gyönyörködtök a látnivalóban.”
Telefonbeszélgetések, üzenetváltás e-mail-on, – milyen 
nagyszerű a technika! –, személyes beszélgetések azokkal, 
kik áttelepültek, térképnézegetések,  hány kilométer az út, 
oda találunk-e, milyenek a „románok”, és még sok kérdés 
megfogalmazódott. 
Gyorsan telt az idő és augusztus 7-én hajnalban nekivágtunk 

a 650 km-es útnak, a férjem, a fiam és én. Igazi kiránduló
idő van, állapítottuk meg. Ártándnál a határőreink jó utat kí-
vántak, a román oldalon Borsnál már sokat kellett várni, míg 
papírjainkat megnézték és elindulhattunk ERDÉLYBE.  Az 
E 60-as úton jó ütemben haladtunk, az út minősége kifogás-
talan. A helybeliek túlságosan rugalmasan veszik a közleke-
dési szabályokat – sebességhatár, világítás, záróvonal, stb. 
nem számít –. Az útjelző táblák nagyon jól segítik a közle-
kedést, a tájékozódást, még a feltúrt városokban is, mert itt 
is csatornáznak, utakat korszerűsítenek. 
Elértünk Királyhágóra, ködben úszott minden, szinte ha-
rapni lehetett a ködöt. Ne szomorkodjatok, vigasztaltam 
Őket, majd visszafelé meglátjátok milyen gyönyörű vidék. A 
kanyargós hegyi utak egyre beljebb vittek bennünket Románia 
belsejébe, egyre közelebb kerültünk úti célunkhoz, a régi 
nagy Magyarország határához. –  „ ahogy már egyre jobban 
kezdtek fáradni, már azt hiszitek sosem érkeztek meg, na 
akkor lesztek Kézdivásárhelyen és még onnan 6 km Ojdula 
(Ozsdola)” – mondta Fábián Erika, aki „ozsdolai leány”. És 
valóban így volt.

Már délután 3 órát mutatott az óra, az ottani idő szerint 
(egy órával kell előbbre állítani az órát) amikor megérkez-
tünk Ozsdolára. A helyiek barátságosan útba igazítottak ben-
nünket, melyik úton menjünk,  majd  a ponknál térüljünk 
balra és ott már megtaláljuk akit keresünk. Szállásadóink a 
Szecseleán család – Rita és a testvére Dénes a feleségével 
-  nagy szeretettel fogadott bennünket. A ház felső szintjén 
„laktunk” mi, - ez mindig a vendégeké-, az alsó szinten a 
vendéglátók. Kedves, barátságos emberek laknak ezen a te-
lepülésen, bár amerre jártunk, csak kellemes tapasztalataink 
vannak ezen a téren. A házak fából készülnek, hisz ez az 
építőanyag van minden mennyiségben. Ha pedig megkezdő-
dik az erdőgyérítés, a fakitermelés, a kivágott fa helyett újat 
kell ültetni, új erdőt kell telepíteni. Náluk ezt törvény írja 
elő. Tengerszint felett 700m magasan vagyunk. Friss, tiszta 
a levegő. Patak csordogál a falu szélén, amely esős időben meg-
duzzad, és szinte folyamként zúdul lefelé. (Láthattuk a Tv tudó-
sításaiban, hogy milyen borzasztó károkat okoztak az esőzések.) 
Hűvös van, még nyáron is. Vendéglátóink nagyon finom
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 De egyszer a szabadság is lejár, elindultunk hazafelé, hi-

ába marasztaltak bennünket. Jó volt itt lenni. 
Hajnal 4 órakor ébresztő (otthon még csak 3 óra), mert nap-
közben is sok mindent szeretnénk még látni, és Nagyenyeden 
elmenni a temetőbe, mint azt az elején már említettem. Nagyon 
sötét volt még, lassan világosodott. Eleredt az eső. Szinte 15-20 
km-enként változó időjárási zónába futottunk bele. Segesvár-
nál Nagyenyed felé vettük az irányt. Eleredt az eső, mintha 
dézsából öntötték volna. Megérkeztünk, az emberek nagyon 
segítőkészek voltak. Sajnos két temetőt is végigjártunk, de 
nem találtuk meg a sírt. Volt olyan idős néni, aki bejárta ve-
lünk az embermagasságig érő gazban a temetőt, mert mint 
mondta, „süldő leány volt a háború idején, látta amint szeke-
reken vitték a halott hadifoglyokat és dobálták őket a nagy 
gödrökbe”, közös sírokba. Nem találtuk meg a magyarokat 
a temetőben, de nem szabad elkeseredni, mert így legalább 
lesz miért újra elutazni erre a gyönyörű vidékre. Van még 
másik két temető is a városban. Elhatároztuk, ha hazaé-
rünk megállunk községünk főterén a Hősök parkjában, és 
ott helyezzük el a virágot, amit a sírra szántunk. 

 Elindultunk hazafelé, mire Kolozsvárra értünk gyönyörűen 
sütött a nap, meleg volt. Verőfényes napsütésben néz-
hettünk szét Királyhágón. Visszanéztünk Erdélyre, a gyönyörű 
vidékre, amit ha valaki megtehet, nézze meg, mert fe-
lejthetetlen. Egyre közelebb a határ, nem sokára „otthon 
vagyunk”. Este fél tízkor értünk a faluba. A virágot oda-
tettük a II. Világháborúban meghalt hősöknek, köztük Budai 
Józsefnek, kit 9 és 11 évesen láttak utoljára lányai. Nyugod-
janak békében mindannyian. Hatalmas élményekkel lettünk 
gazdagabbak mindannyian.

  Ma már nagy lehetőséget biztosít számunkra a technika, 
az Internet. Honlapokon sok érdekesség található, olvasha-
tó, látható Erdélyről, történelmi nagy városairól. Aki pedig 
kirándulni szeretne, sok településen foglalkoznak falusi tu-
rizmussal, üdültetéssel. Az árak megfizethetők, lehet, hogy
itthon többet fizetünk ugyanazért a szolgáltatásért, mint ott.
Ezzel nem azt akarom mondani, hogy itthon ne menjünk 
kirándulni, üdülni. Dehogynem, menjünk, mert még itthon 
Magyarországon is van sok felfedezni, megismerni való. És 
minél többet látunk, ismerünk meg hazánkból, úgy tudjuk 
értékelni azt, amit majd máshol látunk.

Honlapok, ahol turisztikai információk találhatók Erdélyről:

http://erdelyitelepülesek.lap.hu
http://erdely.lap.hu
http://romani.lap.hu
http://www.kisspanzio.ro
http://www.sziklasziv.ro
http://erdelyiszallas.lap.hu

Kellemes kirándulást! 
Baloghné Gajdos Júlia

vacsorával kedveskedtek nekünk. Pityókát ettünk sült hússal, 
eper és áfonya pálinkával „ágyaztunk meg” a húsnak,  majd 
Hargita sört ittunk. 

„Szeressük mink a pityókát es, a gombát es, a micset es. 
Ti szeretitek?”  Nagyon tetszett, ahogy beszélnek, - az ízes, 
szép magyar beszéd, - jutottak  eszembe egykori főiskolai ta-
nárom szavai. Esténként gyorsan jegyzeteltem, mit mondtak, 
hogyan mondták, - mink, megest, térülni a ponknál (elfordul-
ni az emelkedőnél), utcácska, patakocska, fehérnép, leány, 
néha mulatságos dolgok kerekedtek ki egy-egy esti beszél-
getésnél.  Vendéglátóink a hagyományoknak megfelelően 
főztek mindenféle finomságot. Ettünk medve húsból készült
szalámit, juhtúrós puliszkát, juhbélbe töltött kolbászt, micset 
(darált disznóhús, marhahús, birkahús, fűszerezve, érlelve, 
parázson sütve), igazi kemencében sült krumplis kenyeret.  
Kirándulás közben szedtünk gombát, amit vacsorára külön-
leges módon készítettek el, - a tepsibe belerakjuk a gombát 
(keserű gombát-nagyon finom, ehető), megszórjuk tört fok-
hagymával, juhtúróval, beborítjuk szalonnával és megsütjük. 
Nagyon finom, laktató friss, puha kenyérrel (igazi kalória
bomba). Vacsora közben néha „harangoztunk” is, errefelé 
így mondják, ami annyit jelent, hogy evés közben egy-egy 
pohárka jó pálinkát ittunk. Ha pedig valaki sokat iszik, azt 
mondják rá, „meglágyul a térgye. Gyorsan jöttek az esték, 
utána a reggelek. A gulya korán reggel indul a legelőre, gyak-
ran ébredtünk a kolompszóra. Minden nap gyorsan telt, so-
kat kirándultunk. Voltunk „erdei szafarin” 1256 m magasan, 
gyönyörű fenyőerdőkön mentünk keresztül. Medvével nem 
találkoztunk, bár azt mesélték, nagyon gyakran merészked-
nek be a faluba, amikor nagyon éhesek. 

Hegyi túrán voltunk a Putnai vízesésnél, jártunk a „nagy 
Magyarország” határát jelző vaslábnál, láttuk a „határköve-
ket”. Jártunk a „gyilkos göbénél”, melynek a következő a 
története: egy ökrösszekér fával megrakottan hullt bele ebbe 
a gödörbe. Egy patak folyik rajta keresztül, nagyon vigyáz-
nia kell annak, ki fürödni szeretne benne. Jártunk a Lakócán, 
Lipisen, 1526 m magasan táboroztunk, apa legyőzte a még 
hátralévő 200 m-t, „fönt volt a világ tetején”, 1726 m ma-
gasan. Alföldi embernek ez nagyon nagy teljesítmény! A 
nagy kirándulás után este fáradtan, de élményekkel gazda-
gon ültünk asztalhoz és jó étvággyal fogyasztottuk a vacso-
rát – sült pisztráng, fokhagymás öntettel – őrölt fokhagyma 
olajjal kikavarva, tejszínnel dúsítva. Szerintem, ha valaki 
elkészíti, utána ő is megnyalja mind a tíz ujját. Gyönyörű-
ek Tusnádfürdő hegyei, felejthetetlen Sepsiszentgyörgyön a 
Székely Múzeum. Kézdivásárhelyen Gábor Áron emlékmű-
vét láttuk, a Múzeumban a „rézágyú” eredetijének a másola-
ta található. Láttunk székely kaput, 100-150 éveset, de olyat 
is, amit nemrég faragtak. 
A nagyvárosok (Segesvár, Kolozsvár, Nagyvárad) szépsége, 
történelme sok turistát vonz. Nagy lehetőséget látnak a turiz-
musban, de meg is tesznek érte mindent.
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Talán sokan nem is tudják, de a faluban a focin kívül nem 
sok sportágat gyakorolhatnak versenyszerűen a fiatalok. De
ha már a focira ilyen nagy hangsúlyt fektettek, érdemes szót 
ejteni 18 fiatal emberről, kik a sportnak, illetve a csapatnak
szentelve szabadidejüket, egy cél vezérli őket, még pedig a 
BAJNOKSÁG MEGNYERÉSE!
Eddig 1 vereség, 2 döntetlen, a többi meccset pedig nyeret-
lenül vették lelkes fiataljaink!
Néhány fontos momentum a múltból: 
6 évvel ezelőtt veretlenül serdülő bajnokságot nyertek!
2003-ban felkerültek az NB III.-ba, ekkor serdülőben, majd 
ifiben is egyaránt játszottak!

A csapatból még mindenki iskolába jár, illetve a tovább-
tanulást tervezgeti. Heti 3 alkalommal van edzésük, edzőjük 
mág 4. éve Májer Gyula. 

Jelen pillanatban a sportcsarnokban folyik a fiúk edzése,
majd a jó idő visszatértével a focipályán hajtanak tovább a 
lelkes focisták!

S P O R T

Kiadja: Falugondnokság Kft. Felelős kiadó: Nagy József
Felelős szerkesztő: Pappné Benson Mária (pbm)
Tervező szerkesztő: Papp Imre
Szerkesztőségi tagok: Balázs Antal, Barhács Péter, Csüllögné 
Kerekes Csilla, Fekete Ferenc, Feketéné Molnár Zsuzsanna, 
Hably Dóra, Jobbágyné Ince Erzsébet, Karkus Tibor, Katona 
Gizella, Kómár István, Majorné Pásztor Zsuzsa, Máté Pálné, 
Molnár István, Terenyei Attiláné, Tóth Kitti, Dr. Túrócziné 
Páldi Erzsébet, Ulviczki György, Vígh Gyula
Önkormányzati híreket sajtó alá rendezi: Szucsik Hajnalka
Civilszervezetek, intézmények híreit sajtó alá rendezi: 
Császiné Csáti Réka
Iskolai hírek: Hőnyiné Nagy Erzsébet

Szeretnénk név szerint is megemlíteni őket:

Szénási Tamás     Váróczi Miklós KáléKrisztián
Békési Tamás Mézes Emil Barócsi Tibor
Lévai Norbert Szakali Norbert Orosz Pál
Molnár Balázs Kálé László Gáspár Richárd
Silye Gergő Menyhárt Gábor  Menyhárt Károly
Hadad Abdel        Rahmen Hadad Rabie Perei Miklós
Szénási Mihály Zakar Zoltán

A fiúk játékához még hozzájárul a polgármesteri hivatal
támogatása is. 

És nem utolsó sorban meg kell említenünk egy törzsszurko-
lókból álló gárdát, kik minden hazai meccs után megvendége-
lik fiatal focistáinkat.

Köszönet illeti a támogatók ill. a szponzorok egész éves 
munkáját. Személyes jókívánságaim pedig: csak így tovább 
fiúk, további sok sikert kívánok nektek.

A Rákóczi  i f istái!

Minden Kedves Olvasónknak
meghitt, boldog

Karácsonyt
és békés Újesztendőt

kívánunk!
Rákóczi Lap szerkesztősége
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Téli képeslapok

Ulviczki Zsuzsanna 8. c

Császi Angéla 8. a


